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našli cestu, jak spolu mluvit s úctou 
a pochopením pro názory druhých lidí, 
se kterými nemusíme souhlasit, ale bu-
deme právo na jejich názor respektovat. 
Abychom v sobě našli dostatek ohledu-
plnosti a respektu k životu ostatních lidí.
Vážení a milí, přeji všem zejména hodně 
zdraví, štěstí, pochopení, síly, splněných 
snů a také chuti prožít ten následující 
rok den za dnem tak, jako by to byl ten 
poslední. 

Přeji vám všem klidný advent, krásné  
a pohodové vánoční svátky a jen vše 
dobré do nového roku 2024.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

Milí sousedé, Úva-
láci,
a je to tu…doma 
to sladce voní vá-
nočním cukrovím, 
ve vzduchu je cítit 
lehká nervozita... 
Pro mnohé z nás ty 
nejkrásnější svát-
ky roku přicházejí. 
Jsou s nimi spojené 
ty krásné tradice 
a stereotypy, které 

nás alespoň na chvíli přimějí k tomu, vě-
novat se věcem, na které celý rok nemá-
me čas, chuť anebo energii. Čas, kdy se 
potkáváme se svými blízkými, ať už je to 
rodina, nebo přátelé. Čas, kdy nám po-
hádky připomínají tu krásnou a opojnou 

pravdu, že dobro může vždy zvítězit nad 
zlem.

Pokud vám stejně jako mě ten uplynulý 
rok utekl tak rychle jako voda, přeji vám, 
abyste během vánočních svátků našli 
čas se zastavit a všimnout si toho, jak 
je život krásný a plný malých drobnos-
tí, které často hloupě přehlížíme. Přeji 
vám, abyste našli sílu vidět to krásné a 
pozitivní, co každého z nás obklopuje. 
Abyste v sobě našli sílu přehlédnout 
věci, které vám kazí den, a viděli ty, které 
vám ho naopak pomohou vylepšit.

Přeji nám všem, abychom v sobě do-
kázali najít dostatek pokory a síly dívat 
se na svět nejen ze svého pohledu, ale 
i očima těch druhých. Abychom znovu 

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

CO�SE�ZA�UPLYNULÝ�ROK�POVEDLO...
Milí sousedé, Úvaláci,
blíží se konec roku a s ním přichází bi-
lancování a plány do roku následujícího. 
Dovolte mi prosím tedy ještě před tím, 
než naplno propuknou vánoční svátky, 
ohlédnout se za tím uplynulým rokem 
a shrnout v krátkosti jeho události z po-
hledu vývoje našeho města.

Tento rok byl pro mě osobně po pracov-
ní stránce ve znamení velkého kalupu, 
ale myslím, že mohu konstatovat, že 
se nám společně se všemi kolegyněmi  
a kolegy podařilo naše město posunout 
zase o kousek blíž tomu, aby pro nás 
pro všechny bylo skvělým místem pro 
život. I přes to, že je stále co zlepšovat  
a řešíme stále ještě základní infrastruk-
turu, podařilo se nám právě v této ob-
lasti dosáhnout velkých pokroků, které 
nám všem do budoucna přinesou mno-
ho pozitivního.

Začnu oblastí školství, kde se nám v le-
tošním roce podařilo po mnoha letech 
dosáhnout významného pokroku v ces-
tě za realizací nové svazkové základní 
školy. Na základě dohody s develope-
rem v oblasti Hostína jsme do vlastnic-
tví města získali potřebné pozemky pro 
stavbu školy, v polovině listopadu jsme 

nedává příliš smysl. Počítáme s tím, že 
se kapacita ZŠ na náměstí uvolní ve chví-
li, kdy postavíme svazkovou školu, část 
dětí se přesune do nové budovy, a tím 
se stabilizuje nejen situace ve školní jí-
delně, ale v celé škole. 

Při plánování investic jsme nezapomněli 
ani na ty nejmenší v MŠ. V budově Ko-
llárova došlo k finalizaci stavby plotu 
a chodníků. Investice vyžadovalo také 
hygienické zázemí budovy Pražská. V pl-
ném běhu je projekt přístavby MŠ Cuk-
rovar. Její rozšíření přinese dalších 48 
míst. Děláme vše proto, abychom tuto 
kapacitu mohli pro naše děti zajistit již 
během roku 2024. 

Snažíme se dívat do budoucnosti, a pro-
to jsme zahájili jednání se Středočes-
kým krajem ohledně možnosti výstavby 
střední školy v našem městě. Tato jed-
nání jsou zatím v začátcích, ale věřím, že 
se nám podaří společně připravit pro-
jekt, který umožní alespoň části našich 
dětí po absolvování základní školy přejít 
na střední školu v našem městě, ale to je 
ještě běh na dlouhou trať. 

Myslíme také na naše seniory. V prů-
běhu letošního roku došlo k opravám 

dosáhli změny územního rozhodnutí 
pro její stavbu a stihli jsme také v tuto 
chvíli to nejdůležitější, na čem celá rea-
lizace stojí, a to podání žádosti o dotaci 
na MŠMT, bez které by realizace nebyla 
možná. Během léta a podzimu jsme také 
intenzivně pracovali na přípravě výběro-
vého řízení na projektanta pro stavební 
povolení, které bylo v uplynulých dnech 
zveřejněno, a teď čekáme na nabídky, 
které bychom měli mít začátkem příští-
ho roku k dispozici tak, abychom moh-
li pokročit dále. Naší metou je posta-
vit školu do konce roku 2027 a činíme 
všechny kroky k jejímu dosažení. 

I když jsme hodně času a energie vě-
novali vzniku nové školy, neopomenuli 
jsme ani investice do stávajících škol-
ských zařízení. Velkou opravou prošla 
budova A základní školy na náměstí  
a během letních prázdnin se také poda-
řilo zrealizovat slíbený přístřešek u škol-
ní jídelny, který poskytuje dětem útoči-
ště před rozmary počasí při čekání na 
oběd. Vím, v ideálním případě bychom 
měli mít takovou školní jídelnu, která 
poskytne dětem dostatečnou kapaci-
tu, aby vůbec čekat nemuseli, ale jsme  
v situaci, kdy nám rozšíření školní jídelny 
v souvislosti se stavbou svazkové školy 
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První listopadový čtvrtek se v sále DPS 
sešli úvalští zastupitelé. Nejprve sta-
rostka zhodnotila činnost rady města 
za uplynulé období. Rada se zabývala 
zejména body, které jsou na programu 
jednání listopadového jednání zastupi-
telstva. 

V prvním bodě jednání zastupitelé 
zrušili své usnesení č. Z-88/2023.  Dů-
vodem zrušení tohoto usnesení je do-
plnění příslušné plánovací smlouvy  
z původního ustanovení „Vybudování 
nového povrchu vozovky ulice Zálesí  
a rekonstrukce chodníku a pásu zeleně 
dle koordinační situace“ na nové zně-
ní – „Vybudování nového povrchu vo-
zovky ulice Zálesí a také ulice Jalovcová  
a rekonstrukce chodníku a pásu zeleně 
ulice Zálesí dle koordinační situace“. 
Starostka smlouvu nepodepsala a na-
vrhla doplnění této smlouvy tak, jak je 
uvedeno výše. Se změnou společnost 
VILAPARK ÚVALY, s.r.o., souhlasí. Ná-
sledně byla zastupitelstvem odsouhla-
sena doplněná plánovací smlouva pro 
lokalitu Zálesí mezi společností VILA-
PARK ÚVALY, s.r.o., a Městem Úvaly.

Zastupitelé dále souhlasili s uzavřením 
Dodatku č. 2 k plánovací smlouvě pro 
ulici Arnoštova 374 mezi městem Úvaly 

a společností Parketárna byty, s.r.o. In-
vestorem byly zapracovány připomín-
ky, které vznesli zastupitelé. Důvodem 
uzavření tohoto smluvního dodatku je 
snížení počtu bytových jednotek z 15 
na 10 a s tím související snížení platby 
z 12 bytových jednotek za 5 400 000 Kč 
na 7 bytových jednotek za 3 150 000 
plus 96 m2 podlahové plochy nebyto-
vého prostoru za 48 000 Kč. Rovněž 
se ponižuje částka daru z původních  
500 000 Kč na 350 000 Kč.

Dále bylo schváleno zahájení jednání 
o pořízení změny č. 14 územního plá-
nu města Úvaly zkráceným postupem 
pro pozemky 252/7 a 265 společnosti 
eTruhlárna, s.r.o. Zastupitelstvo města 
dne 22. 6. 2023 tento materiál stáhlo 
z jednání z důvodu potřebného další-
ho jednání s investorem stavebního 
záměru. Nyní byl materiál předkládán 
zastupitelstvu města znovu. Důvodem 
nového předložení materiálu je, že do-
šlo k upřesnění finální podoby bytové-
ho domu, který zůstane ve své hmotě 
zachován a dojde pouze ke změnám 
vnitřního uspořádání domu a bývalé 
garáže. Změny zachycuje Dodatek č.2 
k plánovací smlouvě se společností 
Parketárna byty, s.r.o., které je spol. 
eTruhlárna společníkem.

Zastupitelé rovněž vzali na vědomí in-
formaci o přípravě projektu Svazkové 
základní školy Povýmolí. V červnu 2021 
byl schválen přestup projektu svazko-
vé školy z programu MŠMT Prstenec 
I do Prstence II. V roce 2022 obdrželo 
město informaci o navýšení částky způ-
sobilých nákladů z 800 000 Kč / žáka 
na 1 100 000 Kč / žáka. Z této částky 
bude vypočítávána výše dotace – pro-
gramem je pro svazky dáno 85 % ze 
způsobilých nákladů, tedy maximální 
možná výše dotace je 757,35 mil. Kč. 
Aktuální náklady na výstavbu jsou nyní 
přepočítávány, s ohledem na pokles 
cenové hladiny je předpokládána část-
ka kolem 900 mil. Kč vč. DPH. Dalším 
krokem bude podání žádosti o dotaci, 
které má proběhnout nejpozději do 
konce listopadu 2023. K žádosti o do-
taci bude nutné poskytovateli dotace 
doložit doklad o vlastnictví předmět-
ných pozemků jednou z obcí svazku  
a zřízení práva stavby na dobu 99 let na 
pozemcích města č. 3933/17 (o výměře 
16 678 m2), č. 3933/19 (o výměře 3 087 
m2) ve prospěch žadatele – Dobrovol-
ného svazku obcí Povýmolí. Přesun do 
Prstence II s sebou nenese pouze pozi-
tiva ve formě navýšení dotace na žáka, 
ale i povinnost zvětšení kapacity školy 
minimálně na 810 žáků. Tento požada-

na budově DPS a k úpravě venkovních 
prostor. Po dlouhých přípravách se po-
dařilo vypsat výběrové řízení na realiza-
ci projektu přepravy seniorů v našem 
městě. Ve spolupráci s Českou zeměděl-
skou univerzitou a městskou knihovnou 
se podařilo připravit projekt Virtuální 
univerzity třetího věku, který bude spuš-
těn v průběhu roku 2024. V běhu je také 
příprava projektu nového domova pro 
seniory, jehož projekt vám, jakmile bude 
připraven, představíme na jednom  
z veřejných projednání, které pravidelně 
k připravovaným projektům pořádáme.
Jedním z nejvýznamnějších projektů, 
jehož realizaci se podařilo po dlouhém 
čekání na dotaci od Ministerstva země-
dělství ČR v letošním roce rozjet, je stav-
ba vodovodního přivaděče, který zajistí 
pro naše město i celý region dostateč-
né množství pitné vody. Pokročili jsme 
také v přípravě projektu zkapacitnění 
čističky odpadních vod. Podařilo se do-
končit projektovou dokumentaci a v září 
zažádat o dotaci na realizaci. Pokud vše 
půjde dobře, mohli bychom na přelomu 
roku 2024 a 2025 začít s realizací. Tyto 
investice jsou pro město naprosto klí-
čové a jsou v řádech stovek mil. Kč, bez 

a obnova vodovodní a kanalizační sítě, 
opravy komunikací, údržba zeleně. Je to 
práce, která často není moc vidět, ale  
v rozpočtu města tvoří významnou po-
ložku. 

Jsem si dobře vědoma toho, že by bylo 
třeba investovat ještě daleko více, ale 
rozpočet města bohužel neposkytuje 
tolik prostředků, abychom mohli vyřešit 
vše, co bychom chtěli, hned. Prosím vás 
tedy o trpělivost, snažíme se postupovat 
koncepčně a smysluplně v zájmu naše-
ho města a jeho občanů. 

Závěrem bych ráda vám všem poděko-
vala za vaši podporu, pochopení a za 
to, že vám není lhostejné prostředí, ve 
kterém žijete. Často se na nás obracíte  
s tím, co vás pálí, nebo co vás naopak těší 
a tím nám poskytujete velmi důležitou 
zpětnou vazbu. Budeme dále se vší ener-
gií pokračovat v naší práci tak, abychom 
naše město rozvíjeli a bylo pro nás všech-
ny bezpečným domovem, kam se bude-
me vždy rádi ze svých cest vracet.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

dotačních titulů a zároveň financování 
z úvěrů bychom tyto projekty nemohli 
realizovat. Nenechte se prosím zastrašit 
články o tom, že patříme mezi nejzadlu-
ženější obce republiky. Je rozdíl v tom, 
brát si úvěr na investice, kde město za 
každou investovanou korunu získává 
mnohonásobně více, a rozdíl v tom, za-
dlužovat se v rámci provozu. My jdeme 
tou první cestou a jsme přesvědčeni  
o tom, že je to cesta správná. Podporují 
nás v tom pravidelné zprávy auditu hos-
podaření, které má město k dispozici. 

V letošním roce se také podařilo do-
končit rekonstrukci hasičské zbrojnice, 
která poskytne našim hasičům důstoj-
nou základnu pro jejich pro nás všechny 
tolik potřebnou práci. Naši hasiči získali 
také sadu nových obleků, které, jak pev-
ně doufám, napomohou k jejich bezpečí 
při výjezdech k mnoha událostem, u kte-
rých v rámci své činnosti zasahují. 

Toto je jen částečný výčet projektů, kte-
ré jsme v průběhu toho uplynulého roku 
řešili a které se nám podařilo buďto do-
končit nebo je významně posunout. Dal-
ší velkou částí naší práce je také údržba 

JEDNÁNÍ�ÚVALSKÉHO�ZASTUPITELSTVA� 
DNE�2.�11.�2023
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vek se promítá nejznatelněji do rozmě-
rů parkoviště školy. Proto bylo vypsáno 
zadávací řízení na projektanta, který 
by požadované úpravy provedl. Říze-
ní bylo několikrát napadeno ze strany 
společnosti Energy benefit center, a.s., 
a posléze zrušeno. Na jaře roku 2023 
došlo k výběru projektanta a dne 9.10. 
2023 byla předložena dokumentace ke 
změně územního rozhodnutí (navýšení 
kapacity, zvětšení parkoviště) na sta-
vební úřad. Vypracování dalších fází 
projektové dokumentace je rozděleno 
následovně:

1) Soutěž dokumentace pro stavební 
povolení, která je již kompletně při-
pravena. Vyhlášeno bude po vydání 
platného územního rozhodnutí, které 
bude nedílnou součástí výzvy, předpo-
klad vyhlášení zakázky prosinec 2023, 
předpoklad získání stavebního povole-
ní říjen 2024 a 2) soutěž na generálního 
dodavatele metodou design and build 
- dodavatel bude zhotovovat prováděcí 
dokumentaci a zároveň bude samot-
nou stavbu realizovat. Stavba svazkové 
školy má být dokončena nejpozději do 
prosince 2027. Nadále probíhají inten-
zivní koordinační schůzky s develope-
rem, který má dle plánovací smlouvy o 
spolupráci zajistit výstavbu přístupové 
komunikace ke škole. V rámci řízení 
města a společnosti je nezbytné ča-
sově zkoordinovat vydání stavebního 
povolení pro komunikaci, které musí 
předcházet vydání stavebního povo-
lení pro školu. Developer se na město 
obrátil s žádostí o změnu tvaru okružní 
křižovatky, a to z důvodu zajištění lepší 
obslužnosti pozemků v jeho vlastnictví. 
Tento návrh bude předložen na dalším 
jednání zastupitelstva města ve formě 
dodatku k plánovací smlouvě.

Zastupitelé také souhlasili s uzavřením 
Smlouvy o zřízení práva stavby na 99 
let na příslušných pozemcích ve pro-
spěch Dobrovolného svazku obcí Pový-
molí pro výstavbu „Svazkové základní 
školy Povýmolí“.

Zastupitelé nesouhlasili s Urbanistic-
kou studií – Úvaly 2021 pro případný 
návrh změny územního plánu ve zkrá-
ceném řízení. Urbanistická studie se 
týká pozemků na jih od silnice I/12, 
mezi ulicemi Hvězdova a lokalitou Pod 
Slovany, z nichž některých menších po-
zemků je město vlastníkem, se žádos-
tí o přesun pozemků do zastavitelné 
kategorie. Urbanistická studie uvažuje 
rozsáhlou výstavbu souboru. Zastupi-
telé tuto změnu nepodpořili.

Zastupitelé dále schválili uzavření da-
rovací smlouvy mezi městem Úvaly  

a soukromou osobou v roli dárce na da-
rování pozemku parcelní číslo 335/33 
o celkové výměře 370 m2. Jedná se  
o část pozemku, který rozšíří pozemek 
parcelní číslo 335/17, katastrální území 
Úvaly u Prahy, který je ve vlastnictví 
města Úvaly a v budoucnu vznikne pl-
nohodnotná komunikace od I/12.

Zastupitelstvo také zrušilo část svého 
usnesení č. Z-94/2023 ze dne 21. 9. 
2023. Důvodem zrušení části usnesení 
je, že příslušné smlouvy byly odsou-
hlaseny radou města dne 5. 6. 2023  
a zastupitelstvem města dne 21. 9. 
2023. Po vyrozumění Povodí Labe, s.p., 
že smlouvy byly již odsouhlaseny za-
stupitelstvem města, bylo městu ozná-
meno, že Povodí Labe, s.p., v mezidobí 
změnilo šablony smluv, které se liší od 
původních a které je nutné opětovně 
odsouhlasit a podepsat. 

Dále bylo rozhodnuto o zrušení usne-
sení č. Z-33a/2018 z jednání zastupitel-
stva města dne 13. 12. 2018 (původně 
schválený Dodatek č. 1 k plánovací 
smlouvě pro lokalitu „Vinice“). Nový Do-
datek č. 1 k plánovací smlouvě pro tuto 
lokalitu byl 11. 10. 2023 podepsán vše-
mi zúčastněnými stranami a je platný 
a účinný.

Zastupitelé také souhlasili s uzavřením 
Smlouvy o nájmu pozemku a Smlouvy 
o budoucí smlouvě o zřízení věcného 
břemene mezi městem Úvaly a Povo-
dím Labe, s.p. 

Zastupitelé také zrušili usnesení 
Z-61/2022 ze dne 23. 6. 2022. Z důvo-
dů dalších jednání mezi městem Úvaly  
a společnosti Úvaly Development, 
s.r.o., respektive Arcona Capital Neder-
land N.V. došlo v dodatku ke změnám, 
mj. i k opravě písařské chyby mylného 
označení jako dodatek č. 2, a takto po-
změněný a opravený dodatek č. 1 byl 
schválen zastupitelstvem města dne 
27. 4. 2023.

Dále bylo zrušeno usnesení zastupitel-
stva města č.Z-46/2023 (drobný poze-
mek, který prodávající následně prodal 
jiné osobě) a usnesení zastupitelstva 
města č.Z-0126/012, kterým zastupi-
telstvo schválilo Zásady pro výkup po-
zemků (již není aktuální). 

Zastupitelé udělili ocenění Junior 
města Úvaly 2023 Richardu Vaškovi 
za vynikající výsledky v oblasti sportu  
a reprezentaci města Úvaly. Mladému 
sportovci je 16 let, karate se věnuje mi-
nimálně 10 let a patří mezi výrazné ta-
lenty klubu Sport Úvaly, z.s. Je mistrem 
republiky 2022, letos byl zařazen do 

juniorské reprezentace Českého svazu 
karate JKA. V dubnu na svém prvním 
reprezentačním výjezdu obsadil druhé 
místo v kata juniorech a současně se 
svými klubovými kolegy druhé místo  
v kata týmech juniorů na Mistrovství 
Evropy JKA 2023. Svou formu pak po-
tvrdil i na zářijovém světovém šampi-
onátu WSKA, kde společně se svými 
týmovými kolegy obsadili druhé místo 
v kata týmu.

Dlouhá, téměř dvouhodinová diskuse 
se týkala operativně zařazeného bodu 
jednání, který se týkal dalšího osudu 
velmi frekventovaného železničního 
přejezdu v Úvalech. Starostka nejprve 
seznámila přítomné s vývojem této zá-
ležitosti. V září 2023 obdrželo město od 
SŽDC žádost o vyjádření ve věci zrušení 
železničního přejezdu. Správa železnic 
se dlouhodobě zabývá úvahami pře-
vést alespoň některé páteřní koridory 
v ČR z rychlosti 160 km/h na rychlost 
200 km/h. Tato se týká i koridoru Pra-
ha - Kolín (přes Úvaly). Nutnou součástí 
této operace zvýšení traťové rychlosti 
na 200 km/h je kromě dalších technic-
kých opatření rovněž zrušení všech 
úrovňových přejezdů, a to i v místech, 
která technicky rychlost 200 km/h ne-
umožňují. Z tohoto důvodu Správa 
železnic kontaktovala město, aby je 
seznámila s těmito úvahami, které jsou  
v tuto chvíli skutečně jen úvahami, není 
to ani ve fázi projektového záměru.  
V rámci diskuse k tomuto bodu se roz-
proudila místy emotivní diskuse. Sta-
rostka města zopakovala svůj postoj, 
že je nejprve potřeba získat relevantní 
data a současně získat více informací 
a vyjádřila nesouhlas s názorem, že si 
město oslabilo vyjednávací pozici ve 
vztahu k SŽDC. Případný proces zru-
šení železničního přejezdu předsta-
vuje správní řízení, které vede Silniční 
správní úřad v Brandýse nad Labem. 
Silniční správní úřad může zrušit želez-
niční přejezd na základě žádosti Správy 
železnic, pokud je možné využít jinou 
vhodnou trasu, která není delší o více 
než 5 km a nevede přes jiný méně za-
bezpečený přejezd (v tomto případě tu 
podmínku splňuje podjezd trati v ulici 
Na Spojce vzdálený cca 300 metrů). 
Účastníkem řízení o povolení zrušení 
přejezdu by byl Středočeský kraj coby 
vlastník ulice Husova, Správa železnic 
a město Úvaly. Silniční správní úřad by 
si před vydáním rozhodnutí vyžádal zá-
vazné stanovisko Policie České repub-
liky k posouzení vhodnosti objízdné 
trasy. Město by mělo v tomto případě 
pozici účastníka řízení. Z této pozice 
může vznášet připomínky či námitky, 
ke kterým silniční správní úřad buď při-
hlédne, či nikoli. Město se může samo-
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SLOVO�MÍSTOSTAROSTY�O�DLUHU�MĚSTA
Městu Úvaly, kromě části kanalizace, 
která byla hotová, chyběla téměř mili-
arda na budování infrastruktury. Není 
možné z rozpočtu města uspořit mini-
málně 50 mil. korun ročně, abychom 
byli schopni projekty realizovat z vlast-
ních zdrojů.

Úvěr slouží k financování kapitálových 
(investičních) výdajů. Tím město získá 
majetek nebo prostředky na obnovu 
či modernizaci infrastruktury. S pomo-
cí úvěrů jsme dokázali nebo dokážeme 
město alespoň částečně proměnit.

Dluh města k 31. 7. 2023, než jsme si 
vzali další úvěr na vodovodní přivadě-
če, činil 115,14 mil. Kč, z toho:

1. Úvěr 110 mil. Kč z roku 2010 na vo-
dohospodářské investice, který končí  
v lednu 2024, splacení jistiny a úroků 
cca 12 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 
2023 je 5,5 mil. Kč.

2. Úvěr 110 mil. Kč z roku 2017 na infra-
strukturu města na 10 let s fixním úro-
kem 1,2 %, splacení jistiny a úroků cca 
5,8 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 
je 69,95 mil. Kč.

3. Úvěr 30 mil. Kč z roku 2019 na finan-
cování koupaliště na 15 let s fixním úro-
kem 2,5 %, splacení jistiny a úroků cca 
2,8 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 
je 24,9 mil. Kč.

4. Úvěr 15 mil. Kč z roku 2020 koupě 
budovy MŠ PRAŽSKÁ, splacení jistiny  
a úroků cca 1,5 mil. Kč ročně, zůstatek  
k 31. 7. 2023 je 12,8 mil. Kč.

5. Úvěr 2,5 mil. Kč z roku 2020 koupě 
pozemku (točna autobusu), splacení jis-
tiny a úroků 354 tis. Kč ročně, zůstatek 
1,99 mil. Kč. Od 1. 8. 2023 jsme refinan-
covali úvěr č. 4 a 5 s fixním úrokem 4,89 
%, ročně splátku jistin a úroků cca 682 
tis. Kč.

Pro financování vodovodního přivadě-
če si město vzalo úvěr 100 mil. Kč, kte-
rý bude splácen z dotace MŽV 68 mil. 
Kč a 10 mil. Kč kraje, takže v roce 2024 
zůstatek tohoto úvěru bude cca 22 mil. 
Kč, který bude rozdělen – 57 % Úvaly, tj. 
12,5 mil. Kč, 34 % Jirny, tj. 7,48 mil. Kč 
a 9% Horoušany, tj. 2,02 mil. Kč. V sou-
časné době platíme jen úroky, splátka 
jistiny bude až v dubnu roku 2025.

Dluhová služba v roce 2024 klesne  
z 22 mil. Kč na 9,6 mil. Kč, tj. 5,75 % vůči 
daňovým příjmů (riziko 15 % – 30 %), 
cash flow města je dostatečně dobrý  
a zadlužení města vůči celkovému ma-
jetku je pod 25 %. Město připravuje 
projekt rozšíření ČOV – cca 100 mil. Kč 
– budeme muset znova hledat způsoby 
financování vč. dotace.

Výše dluhu je sama o sobě jen částeč-
ným ukazatelem hospodaření města. 
Nevypovídá např. o tom, jak dluhová 

služba (splácení úroků a jistiny) zatě-
žuje rozpočet, tedy do jaké míry může 
omezovat další aktivity města, nebo  
o tom, zda budoucí investiční výdaje  
z rozpočtu, postaveného přispěním 
úvěru, neohrozí finanční stabilitu měs-
ta. Do konce roku 2023 splácíme ročně 
celkem 22 mil. Kč (úroky a jistina). Od 
roku 2024 bude výše splátky cca 9,6 
mil. Kč, tím dluhová služba klesne na 
4,6 %. 

Zpráva, kterou vydal server Seznam se 
statistikami o hospodaření obcí pod ná-
zvem Nejzadluženější obce v Česku, jde 
o Zákon o rozpočtové odpovědnosti, 
pro mě nemá relevanci, protože město 
aktuálně splácí víc než 5 % ročně, což je 
víc, než nařizuje zákon. Trvám na tom, 
že naše město má zdravou finanční 
stabilitu, k 31. 7. 2023 město mělo na 
účtech 42 mil. Kč.

Závěrem mi dovolte, abych vám v této 
nelehké době popřál hodně energie, 
optimismu a hlavně zdraví do nového 
roku 2024.

●  Alexis�Kimbembe,� 
místostarosta MěÚ

zřejmě odvolat, případně napadnout 
rozhodnutí u správního soudu – tedy 
může řízení fakticky po nějakou dobu 
protahovat. 

Zastupitelé si schválili vyhrazení pra-
vomoci projednat a schválit vyjádření 
města Úvaly k oficiálním žádostem tý-
kajícím se úpravy železničního přejez-
du v Úvalech a současně z iniciativy 
starostky budou zastupitelé na toto 

v nejbližších dnech. Třetí projekt, opět 
v ulici Podhájí, bude realizován v prů-
běhu listopadu/prosince. Dotaz se tý-
kal i zahájení projektu „senior taxi“. 
Bylo vysloveno poděkování místosta-
rostovi Ulrichovi za iniciativu směřu-
jící k ocenění celoživotního díla pana 
architekta Miroslava Masáka, který 28. 
října převzal státní vyznamenání z ru-
kou prezidenta republiky.

Připomínky a náměty ze strany občanů 
se týkaly dotace na svazkovou školu  
a její jistota obdržení, dotazy se týkaly 
i informace o zvažované možnosti tr-
valého zrušení železničního přejezdu  
v Úvalech. 

Link na jednání - https://www.youtube.
com/watch?v=kV9LKeTGZ5U

Délka jednání 2:40 hod.

●  Marek�Mahdal,� 
člen redakční rady Života Úval

téma realizovat 
setkání, kde bude 
diskutován po-
stup města v této 
otázce. 

Dotazy, návrhy  
a připomínky 
z řad zastupitelů 
se týkaly realiza-
ce participativ-
ního rozpočtu. 
Budou se reali-
zovat tři projek-
ty. Projekt, který 
skončil na třetím 

místě, bude realizován díky dofinan-
cování ze strany spoluobčanů, kteří 
tento projekt prosazovali. Ředitel tech-
nických služeb pan Špaček pohovořil  
o realizaci projektů vzešlých z historic-
ky prvního participativního rozpočtu – 
v ulici Podhájí se realizovala oprava po-
vrchu až po dlažbu na náměstí. Lavičky 
v rámci v pořadí druhého projektu jsou 
již smontovány a připraveny k instalaci  
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FINANCE�V�NAŠEM�MĚSTĚ
Vážení spoluobčané, chtěli bychom 
představit finanční situaci města Úvaly 
za období 6–10/2023.

Stručně a srozumitelně.

SCHVÁLENÝ ROZPOČET NA ROK 2023, 
ROZPOČTOVÉ OPATŘENÍ
Příjmy a výdaje ve výši 247 142 442 Kč.
Rozpočtové opatření ve výši 375 212 
406 Kč.

PŘÍJMY
K 31. 10. 2023 jsme obdrželi příjmy  
z celkového rozpočtu ve výši 87,41 %.
RUD 125 932 586 Kč.
Příspěvky developerů 7 033 980,- Kč.

VÝDAJE
K 31. 10. 2023 vyčerpáno z celkové roz-
počtu 91,87 % finančních prostředků.
Neinvestiční příspěvky pro příspěvko-
vé organizace zřízené městem vyplace-
ny ve výši 50 012 155 Kč.
Splátky úvěrů 15 742 084 Kč.

PŘEHLED STAVU FINANCÍ
Stav účtů 20 636 472,94 Kč.
Stav zadlužení (úvěry města) 134 731 
293,65 Kč.

Další podrobnější informace můžete 
získat na www.mestouvaly.cz/rozpocet

●  Jitka�Hájková,
vedoucí ekonomického odboru

POZVÁNKAPOZVÁNKA

POZVÁNKA NA ZASEDÁNÍ  
ZASTUPITELSTVA

Zveme občany na veřejné zasedání  
Zastupitelstva města Úvaly,  

které se koná ve čtvrtek 14. 12. 
2023 od 18.00 hodin v sále Domu  
s pečovatelskou službou Úvaly,  

nám. Svobody 1570.
Program�jednání�bude�oznámen�na�úřední� 

desce�městského�úřadu.

PROVOZ MĚSTSKÉHO ÚŘADU ÚVALY 

bude v závěru roku omezen 
 
Pokladna bude v provozu pouze do středy 20. 12. 2023. 
 
22. 12. 2023 (pátek) - v provozu pouze podatelna v hlavní budově do 
12:00 hodin, úřad uzavřen. 
27. 12. 2023 (středa) - v provozu podatelna v hlavní budově do 17:00 
hodin. 
28. 12. 2023 (čtvrtek) a 29. 12. 2023 (pátek) v provozu pouze 
podatelna v hlavní budově do 12:00 hodin. 
 

Děkujeme za pochopení. 
Jana Tesařová, tajemnice  

PROVOZ MĚSTSKÉHO ÚŘADU ÚVALY 

bude v závěru roku omezen 
 
Pokladna bude v provozu pouze do středy 20.12.2023. 
 
22.12.2023 (pátek) - v provozu pouze podatelna v hlavní budově do 
12:00 hodin, úřad uzavřen. 
27.12.2023 (středa) - v provozu podatelna v hlavní budově do 17:00 
hodin. 
28.12.2023 (čtvrtek) a 29.12.20223 (pátek) v provozu pouze podatelna 
v hlavní budově do 12:00 hodin. 

 
 

Děkujeme za pochopení  
Jana Tesařová, tajemnice  

UPOZORNĚNÍ
Vážení spoluobčané, sdělujeme vám, že pokladna města Úvaly bude otevřena do 20. 12. 2023

do 17 hodin.

Veškeré další platby můžete po tomto termínu dále poukazovat na účet města Úvaly
10006-5000128584/0600 nebo 19-1524201/0100 nejpozději do 29. 12. 2023, aby vám ještě byly  

v roce 2023 zúčtovány.

Nebo můžete realizovat platbu poštovní poukázkou.

Hájková Jitka,
vedoucí ekonomického odboru
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Vedení města Úvaly si vás dovoluje pozvat na  
prezentaci stavebního záměru 

výstavby v lokalitě nám. Svobody, Úvaly. 
Prezentaci pro vás připravila společnost Náměstí 

svobody Úvaly, s.r.o. 
Setkání se koná ve čtvrtek 7. prosince 2023  
od 17.00 hodin v sále Domu s pečovatelskou 
službou, nám. Svobody 1570, 250 82  Úvaly.

Jednání bude přenášeno online a záznam bude 
umístěn na internet:

https://www.youtube.com/watch?v=aDY44AXKnZQ
 

Město Úvaly

Pozvánka 
Vedení města Úvaly, si vás dovoluje pozvat na prezentaci stavebního záměru  

výstavby v lokalitě nám. Svobody, Úvaly.  

Prezentaci pro Vás připravila společnost Náměstí svobody Úvaly s.r.o.. 

  

setkání se koná  

ve čtvrtek 7. prosince 2023 od 17.00 hodin  

v sále Domu s pečovatelskou službou, nám. Svobody 1570, 250 82  Úvaly. 

Jednání bude přenášeno online a záznam bude umístěn na internet: 

https://www.youtube.com/watch?v=aDY44AXKnZQ 

 

Město Úvaly 

 

 

 

 

 

POZVÁNKA JAK�TO�VYPADÁ�SE� 
SENIOR�TAXI?
Už nějakou dobu připravujeme spuštění projektu tzv. se-
nior taxi, tedy služby, která úvalským seniorům zpříjemní  
každodenní život tím, že jim umožní dopravit se za dostup-
nou cenu k lékaři, nakoupit či na úřad. 

Bylo naší snahou, aby tato služba fungovala již od Nového 
roku, ale bohužel se to nestihne. Důvodem je to, že v rámci 
výběrového řízení se nenašel nikdo, kdo by splnil vypsané 
podmínky, výběrové řízení jsme proto museli zrušit. Pracu-
jeme ale na vypsání nového, abychom tuto službu co nej-
dříve zavedli. 

V současné době také probíhají jednání o možné spolupráci 
s okolními obcemi s tím, že bychom na senior taxi participo-
vali společně, čímž bychom i snížili finanční zátěž na město. 

●  Miloš�Ulrich,
místostarosta města

Poděkování 
Vedení města Úvaly  děkuje rodině Kučerových,  která  městu darovala  vánoční strom. Současně patří poděkování  

panu Jiřímu Hovorkovi za bezplatné zajištění jeho přepravy a osazení na místo.  
Vedení města

MĚSTSKÝ�ÚŘADMĚSTSKÝ�ÚŘAD
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CO�NAPSALA�UMĚLÁ�INTELIGENCE� 
O�ÚVALECH�V�ZIMĚ
Obrázek zobrazuje malebné zimní ráno 
v českém městečku Úvaly. Slunce prá-
vě vychází nad střechami domů, jeho 
měkké paprsky osvětlují zasněžené 
ulice a přetvářejí je na zářící cestu po-
krytou ledovými krystaly. Okolní stro-
my jsou pokryty jemnými rampouchy, 
které se v zimním slunci třpytí jako dia-
manty. Světlo slunce se odráží od hlad-
kého povrchu sněhu a dodává krajině 
nádech romantiky připomínající dávné 
časy. V popředí obrázku je několik dětí, 
které si užívají zimní radosti. S radostí  
v očích se snaží vynutit co nejvíce zá-
bavy ze svých sáňek, které kloužou po 
zasněžené cestě dolů. 

Celkově to působí jako idylický obraz 
zimního dne v malebném městečku, 
který zobrazuje radost dětí ze zimních 
radovánek a krásu zimní krajiny osvět-
lené nízkým zimním sluncem.

V zimním období je malebné náměstí  

v Úvalech u Prahy pokryté sněhem, 
který dodává krajině magickou atmo-
sféru. Uprostřed náměstí se tyčí histo-
rická budova školy, jejíž omítka je na-
svícena jemným světlem slunce, které 
se pomalu sklání k západu. Zelené vět-
ve okolních stromů jsou pokryté sně-
hem a zdánlivě tvoří most mezi lidmi 
a přírodou. Náměstí je oživeno stánky 
s vánočními dekoracemi a dárky, které 
lákají místní i návštěvníky. Přestože je 
chladno, cítíte teplou, pohodovou at-
mosféru, která je typická pro vánoční 
čas.

A níže na obrázcích vidíte, jak si umělá 
inteligence Úvaly představuje. 

Samozřejmě se obrázky nezakládají na 
reáliích, jde o pouhou fantasii AI. 

● AI�–�Josef�Štěpánovský
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tí a zpracování obrovského množství 
dat, databází, kdy postupně umělá in-
teligence nahradí lidský rozhodovací 
proces a člověk bude pak více či méně 
hrát roli pouhého korektora výsledků, 
nikoliv jejich zpracovatele. V obrazové 
části pak je ohromné využití např. v ob-
lasti designu – různých návrhů – ať již 
automobilů, hraček, šperků nebo „jen“ 
obalů na zboží. 

Doufejme jen, že nám to jednoho dne 
nepřeroste přes hlavu a my se nesta-
neme vězni vlastního technického po-
kroku.

● AI�–�Josef�Štěpánovský

lasti textu a komunikace – např. různé 
chatboty, helpdesky – jsou již uspoko-
jivé, v oblasti obrazové jsme stále na 
začátku. Zde se totiž kreativita umělé 
inteligence posuzuje značně subjektiv-
ně a hlavně obtížně. Je to dáno tím, že 
v obrazu se pracuje s více abstraktními 
pojmy, které umělá inteligence stále 
ještě neumí dostatečně dobře uchopit. 
Jedná se však o obor, který prožívá 
bouřlivý rozvoj, a tak je téměř jisté, že 
v nepříliš vzdálené budoucnosti, aniž 
bychom to poznali, budeme mluvit na 
různých informačních linkách, ať již 
telefonních nebo internetových, niko-
liv s živým člověkem, ale s počítačem. 
Podobně to bude vypadat při využi-

Co je to umělá inteligence?

Umělá inteligence je počítačový obor 
zabývající se tvorbou počítačových sys-
témů schopných řešit složité a kom-
plexní úlohy, jako je např. zpracování 
textu, mluveného jazyka nebo obrazu. 
Nutno dodat, že v posledních letech se 
prosté rozlišování – např. hledání sho-
dy na fotografiích při policejním pátrá-
ní – značně rozšířilo především v tom 
smyslu, že tyto systémy vyjadřují jistou 
omezenou známku jakési inteligence, 
tedy schopnosti generovat správné vý-
sledky na základě strohých, neúplných 
dat, které si musí systém sám odvodit 
a dopracovat. Zatímco výsledky v ob-

KOUZLO�PŘÍRODY�ANEB�CO�UMÍ�VODA� 
A�MRÁZ�
Co dokáže podzim, jaké teplé barvy 
umí vykouzlit, to vídáme často na fb  
i v Životě Úval. Co dokáže zima, respek-
tive mráz a voda, to už není tak zřej-
mé, přesto je to zachytitelné. Jen stačí 
zapojit fantazii a v obrázcích lze vidět 
stonožku se skleněnými botičkami, 
zubní protézu nebo že by sloní nohy? 
Křišťálové sloupoví a trpaslíčky, co se 
líhnou pod kmenem. Fotografie jsou dí-
lem Vladislava Procházky a jistě pobaví. 
Najdete prosím ve městě nějaké zají-
mavosti, které by stály za uveřejnění?

●  Alena�Janurová
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Dne 11. 11. jsme si připomněli Den 
válečných veteránů

● Vedení�města
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Dne 25. 10. proběhl slavnostní pietní 
akt u příležitosti státního svátku Dne 
vzniku samostatného československé-
ho státu, který si každoročně připomí-
náme 28. října. 

Starostka Markéta Rydvalová, zástup-
ci města, farářka CČSH Jitka Pokorná, 
úvalští skauti, zástupci České obce 
legionářské, Obce Baráčníků, ZŠ Úva-
ly, Městské policie Úvaly a další polo-
žili květiny a společně zazpívali Čes-
kou státní hymnu u pomníku padlých  
v I. světové válce na náměstí Arnošta  
z Pardubic.

● Vedení�města

DEN�VZNIKU�SAMOSTATNÉHO�
ČESKOSLOVENSKÉHO�STÁTU

BLAHOPŘÁNÍ�K�UDĚLENÍ�STÁTNÍHO� 
VYZNAMENÁNÍ�PANU�prof.�ing.�arch.  
MIROSLAVU�MASÁKOVI,�dr.�h.�c. 
Dne 28. 10. 2023 obdržel pan prof. ing. 
arch. Miroslav Masák, dr. h. c. z rukou pre-
zidenta republiky u příležitosti 105. výročí 
vzniku samostatného Československa ve 
Vladislavském sále Pražského hradu Me-
daili Za zásluhy 1. stupně v oblasti kultury.

Toto vyznamenání si právem zaslouží za 
svou celoživotní práci a osobní postoje. Je 
významnou osobností české architektury, 
podílel se na utváření a posilování české 
státnosti, a to nejen skrze spolupráci s Vác-
lavem Havlem. 

Jsme hrdi na to, že město Úvaly má mezi 
svými občany takto významného rodáka. 
Vážíme si jeho ochoty s městem vždy spo-
lupracovat.

Dne 7. 11. 2023  vedení města  osobně 
panu Masákovi poblahopřálo .

Ještě jednou srdečně blahopřejeme a do 
dalších let přejeme hodně tvůrčího elánu  
a pevné zdraví.

● Vedení�města�Úvaly

Medailonek osobnosti – Miroslav 
Masák

Abychom si mohli stále připomínat 
pana profesora ing. arch. Miroslava 
Masáka, dr. h. c., i čestného obča-
na města,  držitele Plakety města, 
otevřme „stříbrný přívěsek“ a uvidí-
me čilého, usměvavého, skromného  
a hluboce moudrého člověka, který 
se loni dožil požehnaných 90 let, kte-
rého nadále v Úvalech potkáváme té-
měř denně, spěchajícího po náměstí 
na vlak. Narodil se 23. 5.1932 v Úva-
lech a další jeho naplněný život byl 
připomínán mnohokrát v Životě Úval, 
Paměti města Úvaly a nakonec i Pa-
měti národa. Naposledy ve výročí 90. 
narozenin každý občan města najde 
rozhovor v Životě Úval, odkud lze ci-
tovat… 

„My jsme čas trávili mezi skauty  
a sokoly. To mě výrazně pozname-
nalo. Napsal jsem už několikrát, že 
biblické nepřidáš se k většině, pá-
chá-li zlo, bylo pro bratry junáky  
i sokoly svaté. Mnohým z nás to vydr-
želo celý život.“

● Stříbrný�medailonek�uloží�do� 
archivu�kronikářka�Alena�Janurová

Fotoarchiv KPR (foto Zuzana Bönisch)
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… 2. 11. bylo zasedání zastupitelů  
v závěru vzrušené a druhý den na fb 
vyvolala informace o možném záměru 
Správy železnic – naprostého uzavře-
ní železničního přejezdu – rozsáhlou 
debatu. Co nakonec z diskuse a vize 
všech vzejde? Určitě dají průchod emo-
cím zelenou vyjádření v jiných článcích 
našeho časopisu. Budu s občany vše 
sledovat a objektivně zaznamenávat 
situaci od záměru po výsledek pro kro-
niku.

… každé úterý nadále probíhá úspěšně 
cvičení paměti pro seniory s pečova-
telkou Táňou. Je velmi oblíbené a má 
své stálé návštěvníky. Jistě je ve městě 
více starších občanů, kteří by tuto služ-
bu mohli využívat. Snad se neostýcha-
jí? Je to velká zábava.

… se z gruntu umývala fasáda domů 
městského úřadu. Zejména v Rie-
gerově na tom pracovala profi firma. 
U budovy ve dvoře, na kterou slunce 
nezasvítí, byla v omítce zarostlá řasa, 
která hyzdila vzhled. Poněkud mírněji 
byla další den vodou omyta z plošiny 
i radnice.

VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…

… stroj TS jezdí městem a uklízí chod-
níky. Postupně opadající listí z platanů 
na náměstí je denně odklízeno ručně  
a vítr práci maří.

… jiný, zapůjčený stroj usnadňuje sá-
zení větších stromů. Na Spojce v parku 
však byl využit na likvidaci břízy, která 
se neujmula.

… dokončení rekonstrukce křižovat-
ky na Úvaláku a otevření nákupního 
centra už je v dohlednu. Obojí stavbu 
sleduje několik občanů velmi pečlivě 
a tvoří dokonce jakýsi deník postupu, 
věřím, že to jednou obohatí i archiv 
kroniky města. Na fb města starostka 
Markéta Rydvalová představuje obcho-
dy, které v centru na Pražské budou 

… „Potraviny ALBERT, PLANEO ELEK-
TRO, TEDI, KVĚTINY, NEHTOVÉ STUDIO, 
TABÁK, PEPCO, KIK, SINSAY, SUPER 
ZOO, BENU LÉKÁRNA, TETA DROGERIE  
a WOK RESTAURACE. V areálu bude pro 
vaše potřeby umístěn také Alza box…“ 
Až najdete prosincové číslo ve schrán-
kách, tak možná už bude jen pár dní do 
otevření.

… Na svatého Martina bývá dobrá 
husina – bývá dobrá peřina – jiskra 
do vína – kouřívá se z komína a také 
ozývá se cimbálovka z Hospody na 
Dobrým místě, což by nabízelo zařadit 
tuto informaci do Lístků z kalendáře 
nebýt toho, že se jednalo spíš o napl-
ňování břichu než duše.

●  Alena�Janurová

Nízké venkovní teploty nám opět při-
nesly topnou sezonu. Cílem topení je 
tepelný komfort, který se snažíme v do-
mácnosti udržet přes chladné měsíce. 
V závislosti na zdroji tepla ale může být 
topení doprovázeno vedlejšími „efek-
ty“, kterých bychom si měli být vědomi. 
Zaměřme se nyní jen na tuhá paliva  

a pojďme si v rychlosti představit něko-
lik špatných materiálů, které spalová-

TOPENÍM�OVLIVŇUJEME�ZDRAVÍ�NAŠE� 
I�NAŠICH�SOUSEDŮ

ním představují obrovské zdravotní ri-
ziko nejen pro vás jako topiče, ale vaše 
děti, celou rodinu i široké okolí.

Patrně většinu z nás na prvním místě 
napadnou plasty. Ano, je to tak. Do 
domácích kamen či kotle žádné plasty 
nepatří, neboť nejsme schopni zajistit 
jejich dokonalé spalování. Plasty, jak 
se dočteme dále, je v zájmu nás všech 
třídit a vhazovat do žlutých popelnic. 
Dokonalé spalování totiž dokáže za-
jistit pouze spalovna. Zatímco třeba  
v Malešické spalovně, kam putuje úval-
ský komunální odpad, je teplota spa-
lování 1250 stupňů Celsia, doma člo-
věk dosáhne pouze na cca třetinovou 
teplotu, tj. okolo 400 stupňů Celsia.  
A zde je onen zakopaný pes. Nedoko-
nalé spalování! Zjednodušeně si mů-
žeme nedokonalé spalování plastů 

představit jako do táborového ohně 
vhozené mokré dřevo, které čoudí, ne-
boť se nedosahuje potřebné teploty 
pro jeho dokonalé spalování.

Velmi nebezpečné je PVC (např. vel-
mi rozšířená podlahová krytina vinyl), 
při jehož spalování vzniká kyselina 
chlorovodíková, jedovatý monomer 
vinylchlorid a karcinogenní dioxiny. 
V kouři z PVC jsou obsaženy jedovatý 
čpavek a ještě agresivnější fosgen (tyto 
plyny byly využívány za první světové 
války). Také při spalování polystyrenu 
vznikají nebezpečné monostyreny, kte-
ré mají podobné účinky jako karcino-
genní benzen.

V případě PET je za podmínek nedoko-
nalého spalování spálené tři čtvrtiny 
obsaženého uhlíku na oxidy uhlíku.  
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Z nebezpečných připadá nejvíce na to-
xický oxid uhelnatý, těkavé uhlovodíky 
(včetně karcinogenního benzenu) a po-
lycyklické aromatické uhlovodíky (opět 
se zastoupením karcinogenů).

Při spalování např. starých oděvů vzni-
ká čpavek a prudce jedovatý kyanovo-
dík, který již v malých koncentracích 
vyvolává škrábání v krku, zarudnutí 
spojivek a prudké bolesti hlavy. Palety 
(zvláště jejich z pilin lepené kvádříky), 
povrchově upravované dřevo (např. 
starý natřený plot či nábytek) a dře-
votříska zase uvolňují do ovzduší silně 
dráždivé fenoly.

Produktů nedokonalého spalování bylo 
za různých podmínek identifikováno 
v řádů stovek, avšak charakteristické 
jsou saze, oxid uhelnatý a akrolein. Oxid 
uhelnatý je bezbarvý jedovatý plyn zná-
mý jako „krevní jed“, akrolein je látka 
silně dráždivá (jedna z příčin štiplavého 
zápachu kouře). Saze bývají považová-
ny za formu uhlíku, ale ve skutečnosti 
obsahují značná množství kondensova-

sazí a dehtu usazující se ve spalinových 
cestách, tím snižování průtoku spalin 
(kouře), což má za následek ještě další 
zhoršení spalování až k možnému úpl-
nému ucpání spalinových cest včetně 
komínu. 

Obrovské nebezpečí hrozí právě při 
vznícení těchto sazí ve spalinových ces-
tách, kdy nám zjednodušeně řečeno 
začne hořet v komíně a v krajním pří-
padě nám od tohoto může začít hořet 
i dům.

Jak se těchto rizik a zdraví ohrožujících 
zplodin vyvarovat? Jediným skutečně 
ekologickým řešením je odpady třídit  
a recyklovat a topit v kamnech či kotlích 
jen vyschlým dřevem či peletami,  
u kterých jsme schopni zaručit dokona-
lé spalování.

Zdroje: Ekolist, odborný článek A. N. 
Garcii a spol. 2003, HZSCR

●  Aleš�Pilný

ných aromatických uhlovodíků, z nichž 
mnohé jsou karcinogenní. Nejsou ihned 
toxické, ale dlouhodobě mohou způso-
bit vážné poškození zdraví.

Nedokonalé spalování nevhodných 
materiálů je také nebezpečný začaro-
vaný kruh. Vzniká nadměrné množství 

stat. Má stále žízeň. Připravím druhý 
hrnek vody, tentokrát s cukrem, o kte-
rý si řekl, ale nejsem si moc jistý, jestli 
je to dobrá volba, když neznám pánovu 
anamnézu. Naštěstí se nakonec rozho-
dovat nemusím, protože ulici modře 
rozblikala sanitka. Dovedu posádku 
k pánovi a začíná profesionálnější vy-
ptávání a prohlédnutí. O moc víc se ale 
záchranáři nedozvědí, a tak pána be-
rou do sanitky a se mnou se loučí. Po 
nějaké době si vzpomínám, že mi pán 
po prvním pití nadiktoval číslo na svou 
manželku nebo družku, ať jí dám vědět, 
že je v pořádku, a tak i tuto informaci 
spolu s číslem jdu sdělit záchranářům. 
Dozvídám se, že pán má skoro dvě 
promile. Ale opravdu nevypadal. Lec-
cos se tedy už vysvětluje a odebírám 
se zpět do postele s hodně smíšenými 
pocity. Fakticky pán profesionální po-
moc dle mého soudu potřeboval, byl 
dost podchlazený. Byla tu ale i mož-
nost odvést domů, prý bydlí nedaleko. 
Tuto možnost ale zamítl jak on, že prý 
není schopen se tam dostat, tak i já již 
obeznámen jeho téměř golemovskou 
zmrzlou chůzí. Navíc nevím, co by nás 
tam čekalo, a jestli to nedaleké bydlení 
je opravdu skutečné.

Pán nevypadal nijak zanedbaně, a jak 
mohl mít ještě ve 4 hodiny ráno dvě 
promile? Musel se někdy od pěti hodin 
odpoledne, kdy prý přijel vlakem z prá-
ce, stít pod obraz takovým způsobem, 

že si to nedovedu představit. A raději 
si ani nechci představovat, kdyby se zi-
mou neprobudil. Uklidňuji se, že jsem 
zavolal záchranku správně. Přeci jen 
mohl mít i ten epileptický záchvat, po-
kud je tedy skutečně epileptik. Když ne-
mluvil pravdu s pitím alkoholu, co ještě 
si z celé té vyprávěné peripetie mohl 

přikrášlit… Ale že je mu zima, když je  
v chladu promočený, to si vymyslet 
nemohl. A tak usínám. Totiž snažím se  
o to. Ale v pět nespím. Ani v šest. 
A když konečně před sedmou konečně 
zaberu, zvoní budík a je třeba připravit 
děti do školy. To nám ten pátek krásně 
začíná…

●  Aleš�Pilný

NENÍ�BUDÍČEK�JAKO�BUDÍČEK
Jedna z nocí na pátek, co vypadá jako 
obvyklá. Děti po drobném přemlouvání 
usnou, něco dodělám a jdu také spát.  
V 1:20 první budíček – něco špatného 
se zdálo nejmladšímu synovi. Znovu 
uléhám, ale jelikož se probuzení trefilo 
do času po ukončené rem fázi, tak se 
člověk probudí relativně fit a hned se 
usnout nedaří. Kolem třetí ale nakonec 
ano. Ne na dlouho. Ve 4:10 tedy už dru-
hý páteční budíček, tentokrát domovní 
zvonek. Že by se stalo něco někomu  
z rodiny a nedovolali se kvůli letecké-
mu režimu v telefonu? Jdu tam, ale te-
lefon beru raději s sebou. Z okna nic 
nevidím, vykukuji ze dveří, u branky 
stojí pán. Statický postoj nenaznačuje, 
že by se jednalo o vrávorajícího opil-
ce, co si hraje na zvonky v ulici. Vyptá-
váním se dozvídám, že pán spadl do 
potoka, spal tam, je epileptik, úplně 
mokrý, ztuhlý, ztratil telefon, a že by 
chtěl čaj a jít k nám domů se ohřát. 
Ještě rozespalý vstřebávám a analyzu-
ji získané informace a jako nejlepší se 
mi jeví podchlazenému muži nejdří-
ve zavolat záchranku. Během hovoru 
s operátorkou se doptávám pána na 
jméno a věk a přijde mi, že asi něco pil. 
Ale kdo ví, jsem rozespalý a můžu se 
mýlit, každopádně on tvrdí, že určitě 
nepil. Operátorka prý pošle záchran-
ku. Podchlazeného nenechám venku,  
i mě už je v cca 7 stupních zima a beru 
jej domů, než přijedou. Má žízeň. Moc 
dalších informací se mi z něj nedaří do-
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Vážení spoluobčané, milí sousedé z na-
šeho regionu,
jako každý rok, tak i letos se v tento čas 
na vás obracím s přáním krásných Vá-
noc a šťastného vstupu do nadcházející-
ho roku 2024.

Věřím, že přicházející vánoční svátky 
nás opět spojí ve vzájemné solidaritě  
a společně si připomeneme hodnoty 
jako láska, rodinné pouto a sdílení rados-
ti s ostatními.

Nový rok 2024 jistě přinese mnoho 
výzev ve všech aspektech našeho ži-
vota. Vždy ale věřím v sílu spolupráce  
a vzájemného dialogu. Tím se řídím celý 
život, stejně jako během své pětileté 
práce pro vás v Senátu. Věřím, že jedi-
ně když spolu budeme umět mluvit, pak 
si budeme moct věci vysvětlit a to nás 
může posunout dopředu a pomůže vy-
řešit problémy, před kterými stojíme.

Stejně tak si i v novém roce rád vyslech-
nu jakékoli vaše nápady, dotazy či při-

pomínky od vás. Za posledních pět let 
jsem jich dostal velké množství a několik 
z nich se povedlo dotáhnout do zdárné-
ho konce.

Vážení spoluobčané,
přeji vám a vašim blízkým radostné Vá-
noce plné pohody a šťastný nový rok 
naplněný nadějí a úspěchem. Ať nás 
všechny provází dobré zdraví, láska  
a pochopení na celém našem společ-
ném putování.

Se srdečným pozdravem
váš senátor

●  Zdeněk�Hraba

RADOSTNÉ�VÁNOCE
VÁNOCE 2023
MUDr. Karásková

22. 12.   DOVOLENÁ

27. 12.  DOVOLENÁ

28. 12.  8,00 – 12,00

29. 12  8,00 – 12,00

PŘEJEME�VÁM�PŘÍJEMNÉ�
PROŽITÍ�VÁNOČNÍCH� 
SVÁTKŮ�A�V�ROCE�2024�
PEVNÉ�ZDRAVÍ�A�MNOHO�
OSOBNÍCH�I�PRACOVNÍCH� 

ÚSPĚCHŮ.

    

ZE�ZÁPISNÍKU�HASIČŮ�A�POLICIEZE�ZÁPISNÍKU�HASIČŮ�A�POLICIE

Kromě jiných sofistikovaných podvodů 
prostřednictvím sociálních sítí se opět 
začaly množit podvody, které se týkají 
doručení balíčků, zejména od největší-
ho doručovatele zásilek v České repub-
lice. Protože zanedlouho začnou před-
vánoční nákupy, může se to stát i vám. 
Dejte pozor, jaké odkazy v emailu nebo 
zprávě otevíráte.

V minulém týdnu přišly jisté ženě  
z Úval během jednoho dopoledne hned 
dvě sms zprávy, které vypadaly, že jsou 
zaslané od České pošty a informovaly 
ženu, že jí nemůže být doručen balíček 
z důvodu chybějících údajů. Následo-
val odkaz na údajné stránky dopravce. 

DÁVEJTE�SI�POZOR�NA�FALEŠNÁ�UPOZORNĚNÍ�
PŘEPRAVCŮ�ZÁSILEK

Žena bohužel právě v tu dobu balíček 
očekávala, proto se prostřednictvím 
zaslaného odkazu dostala na údajné 
stránky České pošty a vyplnila „potřeb-
né“ údaje, což byly údaje k platební kar-
tě. Následující ráno jí nepřišel balíček, 
nýbrž informace o tom, že jí z účtu ně-
kdo odčerpal ve čtyřech platbách více 
než 37 tisíc korun.

Jak podvod poznat?

1. Základním varovným signálem je, že 
žádný balíček nečekáte.

2. Pokud ano, zkontrolujte adresu ode-
silatele zprávy. Podvodné zprávy při-

chází z nesmyslných a neznámých ad-
res.

3. Dalším varovným příznakem je text 
této zprávy, často v ní bývají překlepy 
nebo chyby.

4. Nakonec zkontrolujte odkaz, přes 
který máte pokračovat na údajné strán-
ky České pošty. Ta používá domény: 
ceskaposta.cz nebo cpost.cz.

5. Pokud si nebudete jistí, jednoduše si 
zaslanou informaci ověřte právě u do-
pravce.

●  Policie�ČR

Od konce září byla jednotka Sboru dob-
rovolných hasičů Úvaly přivolána ope-
račním střediskem ke 13 událostem. 
Avšak ve 2 případech byla odvolána 
před výjezdem. Ze zbývajícího počtu 11 
výjezdů šlo především o dopravní ne-

STATISTIKÁM�VÝJEZDŮ�VÉVODÍ�DOPRAVNÍ� 
NEHODY

hody, a to v 7 případech. 3 zásahy před-
stavovaly technickou pomoc a vyjíždělo 
se jen k jednomu ohlášenému požáru.

Odpoledne 30. září se v Úvalech srazil 
osobní automobil s motocyklem a jak 

to v takovýchto případech bývá, neo-
bešla se nehoda bez zranění. Při příjez-
du jednotky se už o zraněného starali 
záchranáři a na hasiče tak připadly jen 
technické činnosti.

ZPRÁVY�Z �MĚSTAZPRÁVY�Z �MĚSTA
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ZPRÁVY�Z �MĚSTAZPRÁVY�Z �MĚSTA
V říjnu se poprvé vyjíždělo třetího dne 
měsíce dopoledne, a to až do Vrátko-
va k nehodě osobního automobilu.   
6. října večer byli hasiči přivoláni ke slo-
žitější události, a sice k srážce tří osob-
ních automobilů v Úvalech se zraněním 
dvou osob. Úvalští hasiči asistovali při 
transportu zraněných do vozu záchran-
né služby a zároveň zajistili vozidla pro-
ti vzniku požáru a odklidili uniklé pro-
vozní kapaliny.

15. října dopoledne byli hasiči pro změnu 
přivoláni k pomoci s transportem zraněné 
osoby v obtížném terénu  v Úvalech. 20. října 
v pět hodin ráno se zasahovalo u další do-
pravní nehody. Tentokrát se v Rostoklatech 
střetl nákladní automobil s osobním a opět 
bylo třeba se postarat o zraněnou osobu.  
A také samozřejmě o znečištěnou vozovku.

10. listopadu dopoledne došlo k do-
pravní nehodě na křižovatce v Rosto-
klatech. Srazily se dva osobní auto-
mobily a opět bylo třeba se postarat  
o zraněnou osobu.

13. a 14. listopadu byla jednotka ope-
račním střediskem přivolána ke dvěma 
únikům nebezpečných látek v Úvalech. 
V prvém případě se jednalo jen o zá-
pach z odpadu, na který si stěžovaly 
osoby z několika domácností. Ve dru-
hém případě však došlo k úniku životu 
nebezpečného oxidu uhelnatého v ro-
dinném domě. Obyvatele domu včas 
varovalo instalované čidlo a hasiči mě-
řícím zařízením podezření potvrdili. 

●  Za�JSDH�Úvaly�Milan�Bednář

21. října se úvalští hasiči přestěhovali 
do rozšířené a modernizované základ-
ny. 26. října byli úvalští hasiči přivoláni 
k držení pohotovosti na základně v pří-
padě nutnosti výjezdu. Ten se nakonec 
nekonal, ale aspoň se naskytla příleži-
tost k montáži nábytku. Na konci října 
se z nové základny konal první výjezd,  
a to k nehodě osobního automobilu  
a skútru v Úvalech. Následujícího dne, 
tedy 1. listopadu se opět srazil moto-
cyklista s osobním automobilem, a to  
v Českém Brodě.

7. listopadu ráno byla jednotka úval-
ských hasičů přivolána k požáru rodin-
ného domu v Úvalech. Po příjezdu na 
místo však bylo zjištěno, že došlo jen  
k zakouření v technické místnosti ono-
ho domu a nebylo třeba zasahovat.
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LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�AKCÍ�MĚSTA
Mezi uzávěrkami čistě kulturní lístek 
nebylo možno utrhnout, popsané bu-
dou určitě od adventu do konce roku, 
a to bude velké trhání. 

Několik dní chodily děti ze ZŠ do Pěta-
šedesátky, tak jsem zvědavě nahlédla  
a byla svědkem divadelního představe-
ní dvou herců, kdy bylo vidět, že si žáci 
užívali chvíle s kulturou velmi kultivo-
vaně. 

Konala se obvyklá pietní vzpomínka  
s proslovem starostky Markéty Rydva-
lové, zástupců města a spolků Pomníku 
padlých v 1. světové válce na náměstí 
Arnošta z Pardubic k výročí 28. října, 

doplněná letos o čestnou stráž členů 
legionářské obce. V listopadu pak si 
tamtéž Město Úvaly připomnělo Den 
válečných veteránů, který připadá na 
11. 11. Kytičku květů vlčích máků polo-
žili zástupci města.
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Spolky a komise pořádaly své akce – 
beseda, lampionový průvod aj., o kte-
rých slíbily poslat své vlastní zážitky  
a pocity. 

Asi nenapíší o opékání buřtů na za-
hrádce DM pro Halloween Mini Star SK  
Úvaly.

●  Alena�Janurová

JAK�SE�PŘEDVÁDÍ�ZVÍŘATA�ANEB�PLANETA�
PRAHA�V�ÚVALECH
Poslední říjnový čtvrteční večer v DPS 
patřil přednášce a besedě s biologem, 
režisérem a ilustrátorem Janem Ho-
škem, režisérem úspěšného celove-
černího filmu Planeta Praha. Nečeka-
né dopravní nesnáze zbrzdily příjezd 
hlavního hosta, a tak začátek besedy 
zachránil aktuálně nejznámější úvalský 
přírodovědec a ornitolog, postgraduál-
ní student přírodovědecké fakulty Uni-
verzity Karlovy a vedoucí ornitologic-
kého kroužku v MDDM, Jan Grünwald. 
Pozorný divák filmu Planeta Praha 
mohl jeho jméno ne náhodou zahléd-
nout v titulcích tohoto snímku, neboť 
se na něm také svou měrou podílel. 
Jak přítomnému publiku objasnil, jeho 
hlavní úlohou bylo vyhledávat pro na-
táčení ptačí hnízda. Ano, i hnízdo díky 
filmu patrně nejznámějšího pražského 
kosa Alberta, nezvykle zbarveného do 
bílé barvy způsobené poruchou tvorby 
melaninu.

Po vyprávění mnoha zajímavostí, spo-
lu s barvitým popisem, jak se takové 
hnízdo hledá a co skýtá takováto čin-
nost za nezvyklé situace, se slova ujal 
již příchozí pan Hošek. Ten přítomným 
přiblížil mnoho detailů o filmu a ná-
ročnosti a úskalích natáčení divokých 
zvířat. Během večera docházelo k po-
stupnému promítání několika komen-
tovaných ukázek a zodpovězeno bylo  
i mnoho zvídavých dotazů z řad přícho-
zích diváků, včetně dětí. Díky tomu se 
všichni dozvěděli nejen to, že si tvůr-
ci filmu museli vypomoci s některými 
zvířecími herci chovanými v zajetí, kteří 

jim vybírá z jejich srsti nejrůznější pa-
razity? Jedná se dle pana Hoška patrně  
o světový unikát zaznamenaný v Praze, 
a hlavou nad tím kroutilo daleko více 
lidí než např. počet krutihlavů obec-
ných hnízdících u nás v posledních le-
tech. Na konci povídání došla řeč i na 
věrné ilustrace ptáků, kterými pan Ho-
šek již mnoho let plní stránky ornitolo-
gického časopisu Ptačí svět.

Co ještě dodat? Mohli bychom si po-
stesknout nad skutečností, že patrně 
díky přesunutí akce o týden později 
zrovna na termín podzimních prázdnin 
na takto zajímavou besedu nedorazilo 
více lidí a z připravených míst v DPS tak 
byla zaplněna přibližně polovina. 

Z pohledu našeho města v zeleni, jak se 
zatím Úvalům i přes rozrůstající se vý-
stavby na dříve zelených polích říká, by 
bylo hezké se zamyslet nad tím, jak by 
vypadal film Planeta Úvaly. Jak bychom 
viděli zvířecí herce, co se nám skrývá 
před očima na náměstí, za školou nebo 
přímo u našich domů? Nemáte náho-
dou na zahradě bíločerného kosa?

Podělte se s námi o zajímavé příběhy 
a fotografie netradičních návštěvníků 
vašich zahrad, náhodných setkání ve 
městě či v rámci okolní přírody. Své 
úlovky s popisem můžete zasílat na 
email alespilny@centrum.cz a těšit se 
na jejich uveřejnění v některém z dal-
ších čísel Života Úval.

●  Aleš�Pilný

ale ne vždy hráli svou roli dle připra-
veného scénáře. A tak se mnohdy do 
finálního snímku ani nedostali. Překva-
pivý byl také počet zvířecích (ne)herců, 
nebo fakt, že útok, přepadení a loupež 
kukel v podání mravenců zvaných ama-
zonky se natáčely přibližně dva týdny, 
než se podařilo celou akci nasnímat. 
Záběry uvnitř reálného mraveniště v 
přírodě, totiž v hlavním městě, jsou té-
měř nemožné, proto si pro účely filmu 
tvůrci připravili i dvě mraveniště v ate-
liéru. 

Celé vyprávění bylo natolik autentické, 
že se i člověk, který Planetu Praha ješ-
tě neviděl, těší, až se tak stane. Ukázky 
napínavých scén, jako když plšík potře-
buje v noci přeběhnout mezi hřbitovy 
přes silnici a vybere si k tomu přechod 
pro chodce, neubírají z očekávání  
a spolu se zákulisním vyprávěním při-
náší zajímavé informace ještě před fil-
mem. Obdobně jako když si člověk nej-
dříve přečetl část knihy, podle které je 
film natočen. Koneckonců i kniha Pla-
neta Praha existuje a pan režisér Ho-
šek ji přítomným doporučil jako hezké 
doprovodné čtení.

Největší zajímavost na filmu z pohle-
du chování zvířat je prý překvapení od 
strak v rámci areálu Fakultní Thoma-
yerovy nemocnice. Pro většinu z nás 
již není nic nového vidět v zoologické 
zahradě či v dokumentárních filmech 
vzájemné probírání kožichu mezi opi-
cemi. Ale ruku na srdce, kdo kdy viděl 
straku hopsající po hřbetu odpočívají-
cích muflonů (žijících volně v areálu ne-
mocnice již několik desítek let), kterak 

KULTURA�A�VOLNÝ�ČASKULTURA�A�VOLNÝ�ČAS
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Opět po roce se blíží období vánočních 
svátků a v našem úvalském kostele 
Panny Marie (Zvěstování páně) se již 
po třinácté v řadě uvede Česká mše vá-
noční Hej mistře! od Jakuba Jana Ryby. 
Její uvedení uvidíme a uslyšíme v 3. ad-
ventní neděli 17. prosince od 18 hodin. 

O této mši bylo napsáno a řečeno mno-
hé, v minulosti jsem o ní psal i já sám,  
a tato mše se stala doslova synony-
mem českých Vánoc. 

I u nás v Úvalech je její uvedení tradič-
ně netrpělivě očekáváno s velkou po-
zorností a zájmem občanů.

Přestože je stavěná stejně jako latin-
ská hudební mše s částmi Kyrie, Gloria 
apod., jde čistě o pastorální hru apliko-
vanou na liturgii tradiční mše. Její pří-
běh vypráví o zvěstování Kristova na-
rození v podobě betlémského děťátka 
a příchodu pastýřů k jesličkám.

Česká mše vánoční má pastorální cha-
rakter, je zasazena do českého pro-

ČESKÁ�MŠE�VÁNOČNÍ�V�ÚVALECH�
středí a pro svou prostotu i radost-
nou a svěží atmosféru je srozumitelná  
a přístupná po více jak dvou stoletích  
i dnešním lidem, zejména mladým  
a rodinám s dětmi.

I letošní koncert opět připravují Ondřej 
Novák a Vítězslav Pokorný. Na úterý  
12. 12. v 18 hodin je ve společenském 
sále Domu s pečovatelskou službou  
v Úvalech, nám. Svobody 1570 připra-
vena zkouška pro účastněné občany  
k sezpívání hlasů. 

Přivítáme každého, kdo Rybovku umí  
a chce si ji zazpívat. Těšíme se všichni 
na vás.

●  PDr.�Vítězslav�Pokorný��
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PŘEDVÁNOČNÍ POSEZENÍ 
PRO SENIORY

Vedení města Úvaly vás srdečně zve 

STŘEDA 13. 12. 2023 OD 14 h.
SÁLEK DPS, NÁM. SVOBODY 1570, ÚVALY

Za přítomnosti vedení města Úvaly proběhne posezení, 

s malým pohoštěním a drobným dárkem. Součástí  

programu bude vystoupení dětí ze Základní školy Úvaly. Foto Wikipedia
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„NÁVRAT�ZTRACENÉHO�ČTENÁŘE“
Název nelze brát doslova. Do knihovny 
jsem chodila dlouho, dokonce jsem v ní 
i nějakou dobu pracovala, a to v těch 
méně utěšených podmínkách, které se 
ještě za působení Ivy Krňanské přeci 
jen měnily stavebně a vybavením lep-
šily. Pak jsem dlouho četla elektronic-
ké knihy, které jsem si prostřednictvím 
MěK půjčovala. 

Přišel však čas, kdy jsem zase dostala 
chuť číst chytré knihy v papírové for-
mě. Všimla jsem si knihoboxu před 
čp. 98 a zapátrala, jak vlastně fungu-
je. Zastihla jsem paní knihovnici, jak 
se chystá vybrat vrácené knihy, a to 
jsem zdokumentovala. Šla jsem s ní do 
původních místností knihovny a byla 
jsem ohromena. Výpůjční protokol – 
tedy pultík se skenerem legitimací je 
stejný, plexi přepážka ochraňující čte-
náře a knihovnice je pozůstatkem doby 
covidové a nadále je funkční a vhodná. 
Stůl s nabídkami také zůstal, ale regá-
ly kolem zdí se ve všech místnostech 
sjednotily, vyrostly do výšky, aby po-

braly veškerý fond. Prostor v dětském 
oddělení se provzdušnil a vybavení 
pestrými křesly a doplňky i v oddělení 
pro dospělé s beletrií a odbornou lite-
raturou vše jakoby září a láká k výběru 
knih víc, než si čtenář vlastně přišel vy-
půjčit. Celá knihovna působí přívětivě, 
vesele a rozjasněně. Přesto všechno by 
nebylo od věci, kdyby se přeci dočkala 
nových prostor, kde by mohla pořádat 
i kulturní akce a realizovat své nápady.

●  Alena�Janurová

Dříve...

... nyní
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UNIVERZITA�TŘETÍHO�VĚKU�V�ÚVALECH
Už dávno neplatí, že vzdělávání patří jen do 
raných let. Vzdělávat se kromě dětí (a dospí-
vajících) mohou lidé v produktivním věku, 
pracující i ti, co se chtějí rekvalifikovat, a také 
senioři. Zejména těm posledně jmenova-
ným je věnován tento článek. 

Jestli jste ještě neslyšeli o projektu s názvem 
Univerzita třetího věku (dále jako U3V), vůbec 
nevadí. U3V je specifickým programem zá-
jmově orientovaného programu celoživotní-
ho vzdělávání, který funguje při univerzitách 
a poskytuje seniorům příležitost, aby se pod 
vedením odborníků seznamovali s aktuální-
mi poznatky v oblasti vědy, historie, kultury  
a dalších oborů. Na takové kurzy je ale 
třeba docházet přímo na vybranou uni-
verzitu. Česká zemědělská univerzita, se 
kterou nyní spolupracujeme, proto přišla 
s konceptem virtuální Univerzity třetího 
věku (dále jako vU3V), který kurz dopraví  
k vám – ve formě videopřednášky kombino-
vané se samostudiem. Prvních kurzů vU3V  
v Úvalech se dočkáte už v příštím roce – star-
tujeme 31. ledna 2024! Těšit se můžete na té-
mata jako Kouzelná geometrie a Každoden-
ní život v barokních Čechách a na Moravě. Za 
každý absolvovaný kurz získáte pamětní list, 
a až jich budete mít šest, obdržíte Osvědčení  
o absolutoriu a budou vás čekat slavnostní 
promoce.

Velké díky patří našim milým knihovnicím, 
které se mnou od začátku stojí u zrodu této 
aktivity a které si vU3V berou pod svá křídla 
a budou se o vás, budoucí účastníky kurzů, 
starat a pomáhat vám k úspěšnému dostu-
dování.

Bližší informace naleznete hlouběji v tomto 
čísle a samozřejmě se můžete kdykoliv obrá-
tit na mě nebo dámy z knihovny.

Milí senioři, přeji vám, ať se vám vypsané 
kurzy líbí a užijete si čas na přednáškách. Tě-
ším se na vás na první přednášce.

●  Miloš�Ulrich,�místostarosta města
milos.ulrich@mestouvaly.cz

JAK�PRACOVAT�S�EMOCEMI:�BESEDA� 
S�RADKOU�SCHILLEROVOU
Máme velkou radost, že můžeme všechny 
rodiče pozvat na první z cyklu vzděláva-
cích besed o výchově a rodičovství, které 
jsme připravily s finanční podporou Stře-
dočeského kraje. V úterý 12. prosince od 
17 hodin si můžete s Radkou Schillerovou, 
MBA povídat o tom, jak pracovat s emo-
cemi – s dětskými i s těmi vlastními. Bese-
da proběhne v Pětašedesátce a je nutné 
se na ni předem registrovat buď osobně  
v knihovně nebo emailem na knihovna@
mestouvaly.cz. 

Cítili jste se někdy zaskočeni smrští emo-
cí, která se čas od času prožene vaší do-
mácností? Radka Schillerová říká: „Emoce 

ní emocí dítěte děláme největší chyby. 
Zjistíte, jak v emocích číst důležité zprávy  
a jak na základě nich konat, jak své nepři-
měřené emoce zbytečně neživit, jak děti 
doopravdy vnímat a jak si s nimi budovat 
harmonický vztah. Naučíte se i užitečné 
uklidňující techniky pro dospělé i děti.

Doufáme, že vás téma přednášky zaujme. 
V příštím roce se můžete těšit na psycholo-
ga Milana Studničku, známého mimo jiné  
z projektu Dovychovat, na Marcelu Janskou 
z Žijeme minimalismem nebo na Jana Krš-
ňáka, zklidňovatele digidětí a digidospělých. 

●  Kateřina�Werkman

jsou staré mechanismy, které vedou náš 
organismus k akci. Trvají pár sekund, ně-
kdy pár minut, projeví se v našem těle a za 
chvíli ustanou. Děti ve své čistotě nemají 
žádné zábrany emoce dávat najevo a pro-
žívat. Také umí skvěle vytahovat na povrch 
právě ty naše, dlouhodobě potlačované. 
Pravděpodobně se většina z nás v dětství 
setkávala s jejich zastavováním nebo zame-
táním pod koberec. Možná praávě proto se 
snažíme dopřát prožitkům vlastních dětí vět-
ší prostor.“ Na besedě se dozvíte, k čemu 
emoce slouží a jak vznikají, jak funguje 
mozek při prožívání emoce, proč se dítě 
neumí uklidnit samo, jaký vliv mají rodiče 
na vývoj mozku dítěte a kde při prožívá-
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ZPRÁVY�Z �MDDMZPRÁVY�Z �MDDM

FOTO/VIDEO�–�PROJEKT�OPJAK
MDDM Úvaly se zapojil do výzvy OPJAK pro střediska volného 
času, ve spolupráci s MŠMT.  Děti, které chodí na kroužky, se moh-
ly zúčastnit v říjnu čtyřdenního workshopu „Foto a video tvorba“.
O víkendu se účastníci seznamovali s fotoaparáty, natáčením, 
osvětlením, green screen (zelené klíčovací pozadí). Vše si zkou-
šeli v ateliéru i v terénu. Další dny jsme se rozjeli do Muzea ilu-
zivního umění a do televizního studia Technického muzea. Tam 
si všichni vyzkoušeli, jak náročná je práce moderátora. 

Děkujeme za skvělé ohlasy od rodičů a těšíme se, že se uvidíme 
na dalších akcích.

●  Za�MDDM�Iva�Fíková

ŽIVOT ÚVAL 12/202322

Radka Schillerová podporuje rodiče a pedagogy na jejich cestě s dětmi. Je certifikovanou lektorkou kur-
zu T.E.T. – Škola bez poražených, zakladatelkou projektu Spokojené rodičovství, spoluautorkou knihy Pája  
a bleší cirkus. V současné době se nejvíce věnuje svému projektu Umění naslouchat, jehož cílem je šířit 
povědomí o velmi potřebné komunikační dovednosti, která se ze současné komunikace mezi lidmi vytratila 
– naslouchání (přesměrování pozornosti z chování do vnitřního prožitku). Zároveň působí v oblasti mediace, 
facilitace. Nově prochází výcvikem Emotion Aid – emoční první pomoci.
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PODZIMNÍ�ZÁŽITKY�ZE�ŠKOLKY
Podzim hýří barvami a v naší školce 
to hýří zážitky, které jsme za posled-
ní měsíc společně prožili. Objevovali 
jsme záhady přírody za pomoci našich 
nových IT pomůcek, objevovali kouzla 
vědy v IQ Landii a hlavně tvořili výrob-
ky a vzpomínky. 

Spousta akcí je zacílena na děti, ale 
občas se najde něco zajímavého i pro 
naše učitelky. Tentokrát to byl zážit-
kový kurz první pomoci pro celý peda-
gogický sbor. A název kurzu vystihuje 
jeho náplň do slova a do písmene. Ten-
tokrát jsme jen neposlouchaly, ale zaží-
valy jsme situace, které mohou nastat, 
a reálně jsme si vyzkoušely, prožily  
a naučily správně a rychle reagovat  
v situacích, které mohou zachránit 
zdraví nebo život.

K podzimu patří halloween a dušičky. 
Pro obě příležitosti jsme pro děti na-
chystali nabitý program plný tvoření, 
vyprávění si nebo bádání. Prostě jsme 

si to společně užili, a to buď hallo-
weenským dnem nebo stezkou odvahy  
a důvtipu. Dušičkovou  stezku zdoláva-
ly děti na budově Kollárova. Procházka 
zahradou plná stanovišť, podzimních 
úkolů, chytrých skřipců s nahraným 
zadáním a dopoledne plné pohodové 
podzimní nálady.

Tvoření je naše gusto a vždy zvědavě 
vyhlížíme téma naší oblíbené podzimní 
soutěže MDDM Úvaly. Letos bylo za-
dání „Ježci a jiná zvířátka“ a my máme 
velkou radost z umístění „na bedně“, 
ale hlavně z našich krásných ježečků, 
kteří se na chvilku zazimovali na před-
zahrádce MDDM.

Ježky jsme sice tvořili, ale pohladit si 
mohly děti ze třídy Žirafky a Sovičky 
živou ochočenou lišku Coco. Kamarád-

sky pobíhala a děti měly příležitost si 
lišku nejen pohladit, ale dozvědět se  
i vše o jejím životě a chování v přírodě. 

Na projektový den jsme se tentokrát 
rozjeli až do Liberce. Do autobusu nám 
nasedaly děti, zpátky už jsme ale vez-
li přírodovědce, meteorology, piloty a 
badatele všeho druhu. To s člověkem 
udělá fantastická IQLandia. Děti byly 
opravdu zvídavé, vše si musely vyzkou-
šet a největší úkol pro učitelky byl děti 
z IQ Landie dostat zpátky.

S velkým potěšením jsme se také zapo-
jili do oslav dne úvalských seniorů. Děti 
ze třídy Koníci a Dráčci si pro úvalské 
babičky a dědečky připravily vystoupe-
ní a vyrobily jim milé dárečky. 

A zažili jsme toho ještě mnohem více, 
jako třeba Kino na kolečkách s filmem 
„Příšerákovi II“ nebo logopedická de-
pistáž. Nezapomeňte tedy sledovat 
naše stránky, Facebook a Instagram, 
protože v naší školce se děti rozhodně 
nenudí!

●  Jana�Hájková,
ředitelka
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Ekologie má u nás své hrdé místo

Ekologii a ochraně životního prostře-
dí se s našimi žáky významně věnuje-
me a děti s tímto tématem seznamu-
jeme nejrůznějšími prostředky, vždy  

ÚVALSKÁ�ZÁKLADNÍ�ŠKOLA�–�MÍSTO�PRO�
VZDĚLÁNÍ�I�ZÁŽITKY
V naší škole to žije a není zde jediný 
den, který by vykazoval známky šedi 
a nudy. Rozběhly se opět kurzy pla-
vání, prvňáčci mají památeční fotky 
z prvních tříd a vyzkoušeli si vrstev-
nické učení, při kterém se jejich uči-
teli stávají starší a zkušenější spolu-
žáci. A tím rozhodně nekončíme.

Pokud se podíváme do našeho plánu 
akcí, najdeme tam nespočet oblastí, 
které s dětmi rozvíjíme. Kultura? Ano 
- divadlo Horní Počernice (představe-
ní Malá etiketa i České báje a pověs-
ti) nebo divadlo Minor a jeho Princ na 
bílém koni. Literatura? Ano - beseda 
se spisovatelkou Ivonou Březinovou a 
témata jak vzniká kniha, jak si hrát na 
spisovatele a čtení z autorčiných knih. 
Vědy? Ano - exkurze na Štefánikovu 
hvězdárnu Praha nebo do ZOO Pra-
ha (Badatelé v džungli a Cesta kolem 
světa). IT a média? Samozřejmě ano 
– návštěva Českého rozhlasu a Goe-
the Institutu, kde nás čekala prohlídka 
knihovny a digitální stopovačka s iPa-
dy. A to jsme stihli i přivítat nové ob-
čánky našeho města.

Znáte mě? Po adapťáku dokonale!

V naší škole jsme všichni jedna parta, 
známe se, i když někdy je fajn se po-
znat ještě lépe. A právě z toho důvo-
du jezdí naši šesťáci začátkem září na 
adaptační kurzy. 

s ohledem na jejich věk. Pomáhá nám  
v tom i důkladné zpracování programu 
Environmentální vzdělávání, výcho-
va a osvěta (EVVO). V rámci oslav Dne 
stromů mladší žáčci zhlédli film Život 
stromů v Mobilním planetáriu, pro-
šli si družinovou stromovou bojovku  
a ve spolupráci s Ekocentrem Mumraj 
probíhala výuka venku pod názvem  
“O podzimu s veverkou aneb co se děje 
s přírodou na podzim”. Pro větší žáky 
byl určen program společnosti EFG 
Educa. 

Filmový večer

„V úterý 24. října se na naší základce 
uspořádal historicky první filmový ve-
čer, kterého se zúčastnilo devět žáků 
druhého stupně. Tématem večera 
byly videohry. Toho večera byla ško-
la jen naše, a tak jsme využili situace  
a zahráli si různé hry, povídali si, smáli 
se, ale hlavně jsme uspořádali aktivitu,  
v rámci které bylo potřeba obejít školu 
a sehnat si vstupenku! A poté už násle-
dovalo samotné promítání švédského 
dokumentu “Jak jsem vyhrál”, ve kte-

“Žáci nově poskládané 6. B vyrazili se 
svým třídním učitelem Ivo Machem  
a asistentkou Veronikou Čápovou do 
kempu Rákosí ve Zruči nad Sázavou 
na adaptační kurz, aby poznávali své 
nové spolužáky a společně zažívali 
něco nového. Zážitků bylo nepřeber-
né množství. Některé dívky, aby uleh-
čily třídě cestování vlaky, si zabalily 
všechny nezbytné věci do velikých 
cestovních kufrů, které se perfektně 
nosily do všech těch schodů na ná-
stupištích a velmi pohodlně se naklá-

daly do vlaků. Pěší cesta do kempu 
pak spíše než dav žáků připomína-
la beduínskou karavanu velbloudů  
a velbloudic směřující k oáze. V kem-
pu byly jedním z největších zážitků 
záchody a sprchy přímo na chatkách. 
Ti, co vyfasovali chatky bez sprch, 
navštěvovali své spolužáky a obdivně 
pokyvovali hlavami nad sprchovými 
kouty. Holt pokrok, ten nezastaví-
te. Nejoblíbenějším členem výpravy 
se stalo gumové prase Rudolf, kte-
ré bylo při různých hrách neustále 
středem pozornosti, zvláště když se  
o něj, coby pokrm, praly dva in-
diánské kmeny Šunků a Tašunků.  
V kempu nám bylo krásně, hodně jíd-
la, velké prostory v sousedství lesa, 
táborák, písně, bojovka, kozy v ohra-
dě, no prostě paráda. Mise splněna, 
unavení, ale spokojení jsme se všich-
ni ve zdraví vrátili do našich pelíšků.” 
(Ivo Mach)

“V polovině října dorazila k nám do 
školy lektorka z EFG Educa, která s se-
bou přivezla únikovou hru s názvem 
Aby odpad neměl dopad, díky které 
měli žáci možnost proniknout do téma-
tu ekologického zpracovávání odpadu, 
třídění a udržitelnosti. Program trval 
vždy dvě vyučovací hodiny a zúčastnili 
se ho všichni žáci sedmého ročníku.” 
(Aneta Kosmatová)
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●  Tým�ZŠ�Úvaly

....vánoční přání máme pro Vás hned 
dvě, jedno tradiční a jedno hooodně 
cool! :-)
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rém promlouvaly tři ústřední osoby 
skrze své postavy ve videohře – o závis-
losti, životě, radostech i strastech. Po 
celou dobu vládla příjemná atmosféra 
a my věříme, že si to zas někdy zopaku-
jeme.” (Aneta Kosmatová)

Halloweenské řádění

“Poslední říjnový den se na ZŠ Úva-
ly již tradičně nesl v děsivém duchu. 
Strašidelnou atmosféru tentokrát ne-
měly na svědomí čtvrtletní písemky 
a přepadová zkoušení, avšak oslavy 
svátku Halloween. Kostýmy, masky, 
nebo třeba záhrobní make-up zdobí 
žáky (a i mnoho zaměstnanců školy) 
každoročně a se značnou populari-
tou. Oficiální školní podcast se za-
pojil formou krátkých vstupů a roz-

hovorů s účastníky akce. Nově se za 
přispění školního parlamentu konalo 
i plošné hlasování o nejlepší kostým 
- sladkou odměnu a diplom za svou 
nápaditost získali Johana Korbelová 
z 9.D, Pavla Fialová z 9.D a Tobiáš 
Drábek ze 7.A. Nemalé množství vy-
učujících také využilo příležitost, aby 
žákům připomněli Památku zesnu-
lých a diskutovali o rozdílech našich 
Dušiček v porovnání s obdobnými 
světovými svátky, jako jsou právě 
Halloween, nebo například Día de 
Muertos. Halloween tedy na naší 
škole jako vždy posloužil kreativitě, 
zábavě i vzdělávání - a žáci si ho ná-
ležitě užili.” (Martin Kratochvíl)

Perličky a perly z naší školy aneb 
to se skutečně stalo:
Matematika 7. ročník – učitel: „Jaký 
je vztah mezi žlutým číslem a čer-
veným číslem?“ Matěj: „Vztah plný 
lásky!“ 

…a takhle si tu žijeme:-)
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zbudovat  hrádek Sedešín r. 753  po Kr. 
kníže Nezamysl na počest svého naro-
zeného syna Mnaty. Původní ves vznikla 
pravděpodobně  počátkem 12. století  
a procházela tudy Trstenicko – zlonická 
obchodní stezka. Jako vesnička je popr-
vé nazývána v písemných pramenech  
v roce 1418 a podruhé v roce 1694.

Naše první kroky v obci vedly k venkov-
ní knihovně, kde je možné si i sednout  
a číst si v různých knihách. Za starou 
školou na vršku posázeném stromy 
pak na nás vykukoval  kostel sv. Jiří s 
rotundou ze 12. století, který v různých 
obdobích procházel přestavbou a  dnes 
je tato sakrální stavba unikátní směsicí 
několika stavebních slohů. Před koste-
lem  stojí celkem zachovalá kamenná 
kazatelna z roku 1575, která prošla v 18. 
století opravou díky kněžně Marie Tere-
zie Savojské, tehdejší majitelce škvorec-
kého panství. Pod kostelem mezi koru-
nami stromů prosvítá farní budova  ze 
12. století, jež si vytrpěla své. Nejprve 
ji vypálili husité a za třicetileté války ji 
zničili Švédové. V 18. století se jí dosta-
lo obnovení a stojí tu dodnes.  Nakonec 
nás čekal zajímavý výhled do kraje. Při 
dobrém počasí, jak se vydařilo i nám, je 

možné vidět  horu Říp i Sněžku. Hrade-
šín má své kouzlo. Nejen, že člověk po-
znává historii, ale má možnost  se zde 
i duchovně zamýšlet, rozjímat nebo se 
jen  pomodlit.

Nyní podzim zavírá dveře a přichází 
zima. Máme před sebou čas adventu, 
dobu radostného očekávání a těšení 
se na Vánoce. I příroda se mění. Svléká 
se do nahoty a dá-li Bůh, snad dostane  
i bílou přikrývku, na kterou se těší malí  
i velcí. Tak si to užijme.

Pěkné zimní období, příjemný advent  
a radostné vánoční svátky vám všem …

●  Mgr. Jitka Pokorná,  
farářka CČSH v Úvalech

V kalendáři nám již zbývá poslední mě-
síc, což znamená, že zanedlouho  nám 
nastane zimní čas. Pravdou je, že každé 
roční období má své kouzlo. Mým nej-
oblíbenějším obdobím je však podzim. 
Asi je to tím, že jsem se narodila v řijnu.  
Toto období miluji a v dnešním  zamyš-
lení se ohlédnu trochu zpět do podzimu. 
Fascinuje mě podzimní příroda, která 
dostává nový šat. Stromy se oblékají do 
různých barev, slunce ještě vydává pa-
prsky prozařující koruny stromů. I tep-
lota venku je příjemná a do toho všeho 
vane mírný vítr. Staří Slované v tento čas 
měli oblíbené rituály. Loučili se s Moko-
ší, slovanskou bohyní plodnosti, a vítali 
Moranu, bohyni smrti, která sice bere, 
ale  dává i sílu a odpočinek přes zimu. 
                                                                                                                                                                     
V jednom podzimním dni jsem se vydala 
se ses. Alenkou ze společenství na hra-
dešínské toulky. Hradešín je obcí, jak 
všichni známe, nedaleko Úval, ale už                     
v kolínském okresu. Přes Přišimasy je to 
kousek, cca 4 km. Dovolím si něco málo 
z jeho historie.Toto místo  bylo osídleno 
už v neolitu a v době halštatské se tu do-
konce objevili Keltové, jak dokazují ar-
cheologické nálezy. Podle pověsti z dob 
slovanských hradišť zde  údajně nechal  

OHLÉDNUTÍ�ZPĚT�ZA�PODZIMEM�ANEB� 
HRADEŠÍNSKÉ�TOULKY
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trestné body nenasbírá, takže musíme 
hlavně rychle běžet – užili jsme si hlav-
ně intervalové tréninky. Krajské kolo 
ZHVB se konalo ve Sloupu u Davle na 
Praze - západ v sobotu 11. 11., sv. Mar-
tin naštěstí na bílém koni nepřijel, ale 
pršelo teda zdatně. Nicméně, osobně 
jsem zažila už hodně krajských soutěží, 
ale nikde nevládla tak klidná a přátel-
ská atmosféra jako tady. Možná to bylo 
i tím, že se tento typ soutěže pořádal 
poprvé, poprvé se jen v „braňáku” 
dalo postoupit na Mistrovství České 
republiky. Pro kategorii dorostenců 
byla nachystaná 4 postupová místa. 
Po příjezdu na místo jsme zjistili, že  
z předpokládaných 11 soupeřících 
družstev je tu jen 7, takže by nám sta-
čilo se umístit v první polovině, trochu 
nám to zvedlo náladu a bojovnost. Na 
start se kluci postavili s číslem 6, na-

ÚVALSKÝ�DOROST�DOBYL�KRAJ�A�POSTOUPIL�
NA�MČR
Po říjnovém postupu z okresního kola 
se dorostenci a jedna dorostenka chys-
tali na krajské kolo v Závodu hasičské 
všestrannosti a brannosti (ZHVB), za-
pracovali zejména na střelbě a také 
na běhu. Předpokládali jsme, že z teo-
rie, která se dá naučit, na „kraji” nikdo 

štěstí ještě tam čekali dalších 20 minut 
na vyřešení technického problému na 
trati. A pak už hurá na střelbu ze vzdu-
chovky a další stanoviště. Vrátili se cel-
kem rychle, s nejrychlejším běžeckým 
časem, s 5 trestnými body, což nás tro-
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chu děsilo. Ve výsledkové listině nás ale 
čekal šok a velké překvapení. Krajskou 
soutěž jsme vyhráli a postoupili tak na 
Mistrovství České republiky! Bude se 
konat na začátku dubna 2024 ve Vla-
šimi a jsme zvědaví na celorepubliko-

i oni krajské kolo vyhráli a na MČR po-
stoupili. Děkujeme tedy hasičům z Ří-
čan, Škvorce a Nehvizd za spolupráci, 
budeme v ní rádi pokračovat.

●   Alena Tesařová, SDH Úvaly

vou konkurenci. V té krajské jsme ob-
stáli na jedničku, soupeře na druhém 
místě od nás dělilo celých 9 minut! Na 
kraj s námi pojede i naše dorostenka 
Johanka, která ZHVB běžela od okres-
ního kola za smíšený dorost z Říčan,  

velmi vlhkému prostředí už dosti zasta-
ralé vybavení trpělo. Mezitím se Úvaly 
podstatně rozrůstaly a po naléhání byla 
v roce 1929 zakoupena první motorová 
stříkačka, ale až v roce 1937 se obec roz-
hodla poskytnout pozemek „Na Hrob-
ce“ u dnešní Klánovické ulice k výstavbě 
hasičské zbrojnice. Práce probíhaly vel-
mi rychle, a tak už byla v roce 1939 stav-
ba dokončena a v září toho roku, tedy 
ve chvíli vypuknutí druhé světové války, 
byla „slavnostně“ otevřena.

Zbrojnice, která byla projektována na 
základě tehdejších potřeb a připra-
vena pro dvě stříkačky tažené koňmi,  
v zásadě sloužila donedávna. Kromě 
garáže měla k dispozici byt pro správ-
ce, školící místnost, dílnu a šatnu. Ha-
siči sice v minulosti povětšinou svépo-
mocí doplňovali další přístřešky, ale do 
budovy zbrojnice jako takové se zasáh-
lo znatelně jen v sedmdesátých letech 
minulého století doplněním sklepení  
a umývárny.

Úvalští hasiči se ale v průběhu letošní-
ho podzimu přestěhovali na moderní 
základnu. Investice do modernizace 
a rozšíření hasičské zbrojnice ve výši 
takřka 22 mil. Kč nebyla pro město 
jednoduchá i přes dotaci ze strany 
Generálního ředitelství Hasičského zá-

HASIČI�SE�PŘESTĚHOVALI�DO�MODERNIZOVANÉ�
ZBROJNICE
Příští rok tomu bude 150 let, co se  
v Úvalech zrodilo hasičství. Tehdy obec 
na úvěr zakoupila první hasičskou stří-
kačku s příslušenstvím a stroj tažený 
koňmi a poháněný lidskou silou ne-
potřeboval jen odbornou obsluhu, ale 
také místo pro skladování. Tak se zro-
dila i první úvalská hasičská zbrojnice, 
i když to byla vlastně jen stodola 
v dnešní Husově ulici.

Samotný sbor dobrovolných hasičů 
vznikl v Úvalech až o řadu let později, 
a sice na jaře roku 1886 a dnes je nej-
starším aktivním spolkem ve městě, 
který se po řadu generací v měnících se 
podmínkách snaží co nejlépe plnit svou 
úlohu. Úvaly se z původního malého 
víceméně zemědělského městečka 
změnily v mnohatisícové město a s roz-
vojem infrastruktury a automobilové 
dopravy jsou dnes na hasiče kladeny 
podstatně větší nároky. A s technolo-
gickým pokrokem jsou rovněž kladeny 
vysoké nároky na kvalitu vybavení a na 
hasičskou stanici.

Úvalští hasiči byli vždy tak trochu ne-
spokojení a naléhali na obec s žádostmi 
o zajištění lepších prostor a moderněj-
ší techniky. A tak se v roce 1913 zřídilo 
specializované hasičské skladiště v ulici 
Podhájí na břehu říčky Výmoly. Ale kvůli 

chranného sboru a Středočeského kra-
je. Základna úvalských hasičů však na-
znala potřebných a podstatných změn. 
Novostavba poskytuje garáž vyhovující 
dnešním cisternovým automobilům, 
ale také šatny s hygienickou smyčkou, 
dílnu a v prvním podlaží potřebnou no-
vou školící místnost. Důležitá je také 
novostavba věže na sušení hadic, která 
velmi chyběla. 

Velmi si proto ceníme rozhodnutí ve-
dení města, že hasiči potřebují a také si 
zaslouží důstojné a dnešní době odpo-
vídající zázemí. Nejen pro výjezdovou 
jednotku, ale i pro sbor představuje 
moderní „hasičárna“ výraznou vzpru-
hu a chuť do další práce, kterou mnozí 
plně ocení až v tíživé situaci.

●  Za JSDH Úvaly Milan Bednář

Úvalští hasiči cvičí v roce 1939 u nové 
zbrojnice

Hasičská zbrojnice v 60. letech 20. stol. Stavba nové části hasičské základny

Slavnostní otevření moderní hasičské 
základny

Moderní hasičská základna 

Nová školící místnost
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STOVKY�SVĚTÝLEK�ROZZÁŘILY�ÚVALY
Rok se s rokem sešel a náš spolek 
Mámy v Úvalech opět uspořádal tradič-
ní lampionový průvod. Od čtyř hodin se 
prostor na atletickém oválu v Úvalech 
proměnil v malou továrnu na lampio-
ny, kam si několik desítek dětí dorazilo 
vyrobit svůj krásný a originální lampi-
onek. Následoval velký sraz účastníků 
u fontány. Kolem páté hodiny jich bylo 
tolik, že jsme je ani nestihly pořádně 
počítat. Odhadujeme, že na průvod vy-
razilo minimálně pět set odvážlivců. 

Ti se za brzké tmy vydali na cestu, kte-
rá vedla kolem Mlýnského rybníka,  
v jehož hladině se světýlka z lampionů 
krásně zrcadlila. Cestou mohli rodiče 
a děti potkat i několik strašidel a otes-
tovat tak svou odvahu. Nakonec to ale 
všichni zvládli a malí hrdinové od nás 
dostali drobnou odměnu za statečnost. 
A potom už byly zažehnuty opravdové 
ohně, protože své vystoupení zahájil 
Cirkus van karavan. Při tanci a jiných 

divočinách se všem divákům tajil dech. 
Vše ale skončilo bujarým potleskem  
a lidé se začali trousit k domovům. 
Mnozí posilněni nejen dávkou adrena-
linu, ale i sladkým trdelníkem.

Všem účastníkům moc děkujeme za 
účast i podporu a budeme se na všech-
ny těšit na dalších akcích, které pro vás 
plánujeme. Vaše Mámy v Úvalech.

●  Markéta�Veselá

Svaz postižených civilizačními chorobami v ČR, z. s. 

Základní organizace Jirny, Šestajovice, Zeleneč 

Brandýská 9, 250 90 Jirny 

 

 
 

 

Příjemné prožití svátků vánočních, 

mnoho štěstí a úspěchů v novém roce 

přejí 
Předseda     Jednatelka 

Ladislav Csik          Eva Pilátová 

VÝLET�NÁS�ZAVEDL�DO�
PEKLA
V úterý 26. 9. 2023 jsme opět vyrazili na jednodenní výlet, tento-
krát na hrad Houska. Počasí nám přálo, byl krásný podzimní den. 
Už sama cesta na hrad byla zážitkem, úzká silnice se vinula mezi 
lesem a skalami v Chráněné krajinné oblasti Kokořínsko. O Hous-
ce se praví, že je jedním z nejtajemnějších českých hradů a podle 
pověsti tudy vede cesta do pekla. Že je na hradě peklo skutečně, 
jsme se mohli přesvědčit sami. Peklem, jak zní název, je ručně 
vyřezávané lipové mechanické peklo. Odpoledne jsme navštívili 
město Mšeno. Zdatnější z nás navštívili městské lázně ve stylu art 
déco a navazující naučnou stezku, někdo dal přednost místnímu 
muzeu. V podvečer jsme se plni zážitků vrátili do svých domovů.

●  Květa�Šochmanová,�ZO SPCCH Jirny
Šestajovice, Zeleneč, Úvaly
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ků u Slovan. Po cestě si vyzkoušeli spo-
lupráci při sledování ukrytých zvířat, 
pozorovali, jaké barvy nám podzim při-
nesl, opekli si na ohni svačinu v podobě 
hadů z těsta a byli pasování do přísluš-
ného kmene. Skautský oddíl Salamandr 
si užil výpravu v úvalských klubovnách. 
Kluci si zahráli na detektivy i navštívili 
Festival deskových her v Praze. V tomto 
měsíci jsme si také díky kladení věnců 
připomněli Den vzniku samostatného 
československého státu.

Listopad ještě není ani v polovině (když 
píšu tento článek), ale i tak jsme toho 
stihli mnoho. Zvolení zástupci středis-
ka se zúčastnili okresního skautského 
sněmu. První neděli v listopadu také 
proběhla akce Bubáci v Úvalech, kde si 
všechny děti zažily hru s našimi spřá-
telenými strašidly. V průběhu druhého 

víkendu proběhly dvě víkendové akce. 
Vlčata z Fénixu spolu se světluškami 
ze Safiry vyrazily na víkend do Stříbrné 
Skalice, kde začala celoroční hra, která 
vyvrcholí táborem. Z dětí se stali čaro-
dějové a čarodějky kouzelnické školy  

JAKÝ�PODZIM�ZAŽILI�ÚVALŠTÍ�SKAUTI?
Úvalští skauti měli opravdu nabitý pod-
zim, a proto jsme se rozhodli se o pár 
střípků s vámi podělit.

V září jsme měli střediskový sněm, na 
kterém jsme si zvolili nové vedení na-
šeho střediska. Vedoucím je tedy ak-
tuálně Šimon Rožníček (Šíma) a jeho 
zástupcem Filip Gregor. Také došlo 
k volbě revizní komise a delegátů na 
další skautské sněmy. V tomto měsíci 
jsme také stihli střediskovou zahajo-
vací výpravu, o které najdete pár vět  
v předchozím čísle ŽÚ.

V říjnu jsme měli brigádu v areálu na-
šeho střediska, kde nás bylo opravdu 
hodně a stihli jsme spoustu věcí opra-
vit, uklidit, natřít a odvézt… Zkrátka 
moc děkujeme všem rodičům, dětem  
i vedoucím za aktivní pomoc. Dívčí 
oddíl Safira se v tomto měsíci vydal 
na přespání pod širákem do Králičiny, 
kde holky zažily spoustu dobrodružství  
i noční bojovku. Další den si pak společ-
ně v areálu vařily jídlo na ohni a všem 
moc chutnalo. Oddíl benjamínků Divo-
ši se vydal spolu s rodinami prozkou-
mávat podzim. Svezli se autobusem do 
Škvorce a odtud putovali zpět do Úval 
kolem Donáta, přes lom na Hostíně  
a své putování zakončili na hrázi rybní-

v Hůlkovicích. Děti byly zařazeny do 
kolejí, zažily první hodiny na škole  
a výpravu si v hojném počtu užily. Skau-
ti ze Salamandru a skautky ze Safiry se 
spolu vydali do Červených Peček, kde 
zažili spoustu zajímavého programu. 
Jeden z jejich výletů byl i do nedaleké 
Kutné Hory, ve které mohly navštívit 
místní doly, kterými se během výpravy 
zabývali. 

Teď se těšíme na ples a další akce, které 
nás už v téměř vánočním čase čekají.

●  Kristýna�Štafenová�(Kitty),� 
vůdkyně 13. dívčího oddílu Safira

PODZIMNÍ�VÝPRAVA�BENJAMÍNKŮ�ZA�SOVOU
Na svatého Martina do našeho města 
sníh nezavítal, a tak se namísto bobo-
vání vydali benjamínci, naši nejmladší 
úvalští skauti, na výpravu. Navzdo-
ry tomu, že ranní teplota byla již pod 
nulou, jsme se v hojném počtu setkali  
u klubovny. Tam vedoucí v roli zvířátek 
sehráli dětem tematicky laděné minidi-
vadlo o tom, že je třeba se připravit na 
blížící se zimu. Z dětí se pak na celý den 
stala zvířátka.

U Prokůpčáku se jim podařilo vyluštit 
místo, kde jim moudrá sova poradí se 
stavbou pelíšku a co za jídlo si mají při-
chystat na tuhé mrazy. Oním místem so-
vího bydliště bylo úvalské Stonehenge.

Po cestě k němu mimo další hry přišla 
na řadu také asi nejoblíbenější dětská 
aktivita, která se neomrzí a provází  
v mnoha opakováních každou výpravu, 
totiž svačina.

Se sovou měly děti dobré pořízení a její 
radou bylo vylézt na nejbližší nejvyšší 
bod, aby si zvířátka zvolila z výhledu to 
nejlepší místo pro svůj pelíšek. Ač vý-
hled z rozhledny nebyl toho dne do vel-
kých dálek, podařilo se všem dohléd-
nout na ve stromoví skrytou skautskou 
klubovnu, kde na děti čekala společná 
příprava teplé večeře. Pro nejodvážněj-
ší byla klubovna i skutečným pelíškem 
k přespávačce, čili k přespání bez ro-

ŽIVOT ÚVAL 12/202330



    

ORGANIZACE�A�SPOLKYORGANIZACE�A�SPOLKY

    

SPORTSPORT

dičů s oddílem mimo domov. Cestou  
z hřiště na Vinici si děti za již sílícího 
deště pouštěly pod kostelem na Vý-
mole lodičky, a pak již pelášily ke kam-
nům klubovny, kde již v teple krájely  
a škrábaly zeleninu do společné vy-
datné polévky. Než se dovařila, zahráli  
a zazpívali jsme si pár písniček s ky-
tarou. Polévka se opravdu povedla  
a oficiálně zakončila tuto výpravu. Pěk-
ně nasycená zvířátka se tak mohla ode-
brat do svých pelíšků. 

Pro Aničku, Františku, Hynečka, Já-
chymka, Karinku, Kubíka, Lindičku a 
Magdičku se tím pelíškem stala právě 
skautská klubovna. 

Výprava se dětem moc líbila (nejen 
kvůli svačinám) a vedoucí pro ně už 
připravují další schůzky, výpravy i kaž-
doroční tábor.

●  Za benjamínky Aleš

valé Masny, stejně tak, jako objednává-
me v Zahradnictví Limuzy „květinovou 
výzdobu“ k úvalskému nádraží – letos 
za téměř 6.000 Kč. V péči o truhlíky 
se v týdenních intervalech starali od 
května až do poloviny listopadu všich-
ni naši členové. Největší odměnou pro 
nás vždy byla pochvala kolemjdoucích 
i cestujících.

Za největší letošní akci z hlediska 
času, logistiky i finančně považujeme 
kompletní obnovu lávky Pepy Beneše  
v Králičině. Výměna štěrkového lože 
na obou březích potoka, nosných trá-
mů i pochozích fošen. Po sečtení všech 
nákladů jsme se dostali až na částku 
více jak 22.000 Kč. S Králičinou souvisí 
i organizace údržby, sekání trávy v celé 

�OTEVŘENÉ�ÚVALY�V�ROCE�2023
Rok 2023 se nezadržitelně blíží ke své-
mu závěru, jsou před námi nejkrásnější 
svátky roku,  Vánoce. Je to čas příprav, 
setkávání, oslav, předsevzetí, plánů  
a také bilancování.

I ve spolku Otevřené Úvaly se můžeme 
za rokem 2023 ohlédnout s pocitem 
dobře odvedené práce. 

Jsme parta pracovitých a schopných 
lidí, kteří z vlastních finančních pro-
středků, získaných z příspěvků členů, 
každoročně pracují na malých i velkých 
projektech pro město Úvaly a jeho oby-
vatele.

Pravidelně několikrát za rok upravuje-
me nejbližší okolí Hanušova kříže u bý-

rozloze tohoto chráněného krajinného 
území. Zpočátku jsme odstraňovali ná-
let a sekali trávu vlastními silami za po-
moci dalších nadšenců. Před několika 
lety se nám ale podařilo na údržbu zís-
kat grant od Středočeského kraje, od-
boru Životního prostředí a od té doby 
tuto práci necháváme provádět techni-
kou. Pravidelnou údržbou se na louky 
znovu vrátily původní druhy lučních 
rostlin a Králičina láká k procházkám 
celoročně velké množství návštěvníků.
Plány máme i pro rok 2024 a pevně vě-
říme, že nám zbyde dostatek sil a nad-
šení je uskutečnit.

●  Za Otevřené Úvaly  
Dana Poláková

kombinace – medailové pozice v disci-
plíně kata i kumite si vybojovaly: Nela 
Martinovská a Sára Konečná. Zároveň 
jsme ale měli hodně 4. míst, u kterých 
si myslím, že jsou dobrými motivátory 
do dalšího tréninku 😊.

Mezinárodní turnaj Hungarian Open 
absolvovalo našich 13 borců: Pavel 
Vilímovský, Terezka Vokáčová, Ma-
ruška Houšková, Kája Mládková, Petr 
Žák, Vojtěch Šebela, Tadeáš Sigmund, 
Adam Charvát, Honzík Pšeja, Ema Bělo-
hradová, Matěj Hurda, Šimon Charvát 

PODZIM�V�KARATE�SPORT�ÚVALY�
Podzim v našem klubu byl velmi bo-
hatý. Kromě běžných tréninků jsme 
zvládli absolvovat: 2. kolo Národního 
poháru JKA, mezinárodní soutěž Hun-
garian Open, podzimní soustředění  
a vrcholnou českou soutěž Mistrovství 
České republiky JKA.

2. kolo národního poháru předsta-
vovalo poslední možnost kvalifikace 
na mistrovství České republiky a také 
kontrolu výkonnosti našeho manšaftu. 
Musím vyzdvihnout především výkony 
mini žáků, které jsme posílali hlavně 
na zkušenou a nepředpokládali jsme 
výsledky, které povedou k nominaci na 
MČR. Svou formu potvrdili také všich-
ni držitelé zlatých medailí v individuál-
ních disciplínách: 

Nela Martinovská (kata ml. dorosten-
ky), Tomáš Tříska (kata st. dorosten-
ci), Kája Kytková (kata st. dorostenky), 
Ondra Charvát (kata junioři) a Sára 
Konečná (kata juniorky). Honosný titul 

a Adam Janík. Tato soutěž byla určena 
na sbírání zkušeností a konfrontaci 
na mezinárodním poli. Naši závodní-
ci měli šanci porovnat se se sportovci 
z Polska, Slovinska, Rumunska, Srb-
ska a samozřejmě Maďarska. Soutěž 
byla velmi náročná a musím říct, že  
s každým zápasem, ať vyhraným nebo 
prohraným, naši závodníci rostli. Me-
dailová ocenění v individuálních disci-
plínách vybojovali: 

Adam Charvát 2. místo kumite st. žáci, 
Pavel Vilímovský 3. místo kata ml. žáci, 
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vá. Zdolat 21 km jí trvalo pouze 1:21:31 
a soupeřky nechala pár minut za sebou. 
Na pódiu ji na druhém místě doplnila Eva 
Vyskočilová a třetí Kristýna Eisnerová.

Klánovický půlmaraton ale není jen  
o půlmaratonu. Na závod se přihlásil 
rekordní počet dětí, celkem 374 malých  

BABÍ�LÉTO�A�KLÁNOVICKÝ�TERÉNNÍ� 
PŮLMARATON�SI�UŽILO�NA�2000�BĚŽCŮ
Závěr běžecké sezony si mohli v nedě-
li 15. října už poosmé užít běžci v Klá-
novickém lese v rámci Klánovického 
terénního půlmaratonu. Právě babí 
léto, v rozmanitých barvách podzimu 
a se sluncem nad hlavou, si užilo bez-
mála 2000 běžců a 100 psů. Půlmara-
tónská trasa je od letošního ročníku 
certifikovaná Českým atletickým sva-
zem a výsledky tak oficiálními zapsa-
nými časy.

Slunečný den a ideální podmínky a tep-
loty pro běh. V tomto duchu se nesl 
osmý ročník Klánovického terénního 
půlmaratonu, který přilákal do Klánovic 
dvě tisícovky sportovců a fanoušků bě-
hání. Vzhledem k minimálnímu převý-
šení a příjemnému povrchu se očekával 
rychlý závod. Rekord trati i nadále udr-
žel Vít Pavlišta s časem 1:07:11 z roku 
2018. Letos doběhl jako druhý v pořadí 
za vítězem Tomášem Křivohlávkem, kte-
rý půlmaratonskou distanci zvládl v čase 
1:08:56. Třetím na stupních vítězů byl Jiří 
Petr, pro kterého nebyla hendikepem 
ani zraněná ruka.

Mezi ženami na nejdelší trase závodu se 
na prvním místě umístila Petra Kotlíko-

a mladých běžců předškolního věku 
až po teenegery. Na startu i v zázemí 
tak bylo opravdu rušno a je zřejmé, že  
v Česku roste nová generace běžeckých 
talentů.

Startovní pole doplnili závodníci na 10 
km a účastníci štafety. Mezi běžci se ob-
jevil kromě Víta Pavlišty také například 
nejúspěšnější paralympionik, cyklista Jiří 
Ježek, který si po závodě popovídal se 
závodníky v rámci moderované debaty. 
Jeho příběh, láska ke sportu a síla vůle 
jsou motivací pro všechny závodníky 
napříč generacemi. A jak sám zdůraznil, 
Klánovický půlmaraton není o nejlep-
ších časech a vítezstvích, ale o přátelské 
atmosféře, která motivuje lidi k pohybu 
a sportu.

V neposlední řadě svou účastnickou 
kapacitu naplnili také caniscrossaři se 
svými čtyřnohými parťáky. Celkem sto 
běžců a sto pejsků stálo na startu 5km 
trasy, přičemž ti nejrychlejší ji zdolali za 
neuvěřitelných 15 minut.

Novinkou letošního ročníku byla certifi-
kace trasy 1/2 maratonu Českým atletic-

Péťa Žák 3. místo kata st. žáci, Terezka 
Vokáčová 3. místo kumite ml. žákyně  
a Matěj Hurda 3. místo kata ml. doros-
tenci. Ohodnocení jsme získali i v kata 
týmech: starší žáci A (Sigmund, Šebela 
a Charvát) 1. místo, starší dorosten-
ci (Janík, Charvát Š. a Hurda) 2. místo  
a starší žákyně (Houšková, Mládková  
a Vokáčová) 2. místo. 

Podzimního soustředění ve Starých 
Splavech se zúčastnilo 65 borců a  mělo 
mnoho cílů: ladění formy na nadcháze-
jící mistrovství České republiky, zdoko-
nalení se v karate-do, odpočinout si od 
každodenních povinností a užít si čas 
s kamarády. Myslím, že všechny cíle 
se nám splnily, a musím také konsta-
tovat, že toto soustředění bylo jedno 
z nejklidnějších a nejpohodovějších za 
poslední leta. Trénovali jsme 2–3x den-
ně, hráli ping pong, turnaj v prší, cho-
dili na procházky, dlabali a slavnostně 
rozsvěcovali dýně a užili jsme si hodně 
legrace, a to nejen na závěrečné „Vti-
poweenské párty“. 

Na mistrovství České republiky se 
kvalifikovalo mnoho našich závodníků 
a měli jsme zastoupení ve všech vě-
kových kategoriích kromě mini žákyň. 
Soutěž byla rozprostřena do dvou dnů 

V závěru roku bych ráda poděkovala 
nejen všem našim „borcům“ za skvělé 
výkony, ale také trenérům a koučům: 
Milanu Houškovi, Honzovi Houžvičkovi, 
Richardovi, Filipovi a Sáře Konečných, 
Anežce Vrbenské, Ondrovi Charvátovi, 
externistům Adamovi Zdobinskému, 
Richardovi Růžičkovi, Marušce Prajzle-
rové a Steenovi Carlssonovi. Dále 
celému oddílu D1 a našim aktivním 
rodičům, kteří když mohou, tak pomo-
hou 😊.  Všichni dohromady vytváří-
me uskupení, kde se nejen věnujeme 
tomu, co nás baví, ale především vytvá-
říme hodnotné lidské prostředí. Všem 
přeji krásné svátky a vše dobré do no-
vého roku 2024!

●  Jana Konečná,
předsedkyně a trenérka Sport Úvaly 

a v obou se nám opravdu dařilo. Zís-
kali jsme 12 zlatých, 9 stříbrných a 11 
bronzových ocenění, a tím jsme potvr-
dili, že patříme k nejúspěšnějším klu-
bům v ČR. Všichni naši účastníci, ať byli 
medailově oceněni či ne, podali skvělé 
výkony. Vyzdvihuji především držitele 
medailí v individuálních disciplínách: 
Vojtěch Šebela 1. kata st. žáci, Nela 
Martinovská 1. kata  a 3. kumite ml. do-
rostenky, Karolína Kytková 1. kata a 2. 
místo  st. dorostenky a 2. kata juniorky, 
Sára Konečná 1. kata a 2. kumite juni-
orky a 2. místo kata seniorky, Ondřej 
Charvát 1. kata junioři, Milan Houška 
1. kumite a 3. kata masters muži, Ema 
Bělohradová 2. kata a 3. kumite mlad-
ší dorostenky, Adam Janík 2. kumite 
st. dorostenci, Marek Schmidt 3. kata 
mini žáci, Eduard Keblúšek 3. kumite 
mini žáci, Tereza Vokáčová 3. kata ml. 
žákyně, Josef Voseček 3. kumite ml. 
žáci, Honza Majer 3. kumite st. žáci,  
a Richard Vašek 3. kata st. dorostenci 
a 3. kata junioři. Titul Grand Champion 
2023, určený závodníkům jež v jedné 
disciplíně vyhráli a v druhé se umísti-
li do 4. místa, vybojovaly pro klubové 
barvy: Nela Martinovská ml. doros-
tenky, Karolína Kytková st. dorostenky  
a Sára Konečná juniorky.
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kým svazem, veškeré zapsané časy jsou 
tak oficiálně zapsány a v Klánovicích 
mohou padat klidně světové rekordy. 
Poprvé také organizátoři přidali sprin-
terskou prémii v režii partnera Salomon. 
Nejrychlejší muž a žena na posledních 
200 m trasy získali špičkovou obuv na 
běhání právě od Salomon.

Klánovický 1/2 maraton je pořádán ob-
čanským sdružením 3+, které již 17 let 
pořádá různé závody v Klánovickém 
lese a okolí. Tato akce se konala za pod-
pory hlavního města Prahy a městské 
části Praha Klánovice. Výsledky a další 
informaci o závodu naleznete na www.
klanovickypulmaraton.cz.

●  Michaela�Sikorová
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Kominictví Mičkal – Sídlo Úvaly
Tel.: 604 490 886

Web: www.kominiknapohodu.cz
Kompletní kominické služby

Pronajmeme skladovací kontejner 76m3 objem. Rozměry 12 x 2,4 x 2,7m. Ideální pro firmy, 
živnostníky, ale i rodiny s přebytečnými věcmi okolo RD. Kontejner je uskladněný v areálu 
nedaleko Úval u Prahy s přístupem 24/7. Cena 4500,- Kč bez DPH/měsíc. Tel: 608773259 

 Dne 6. 10. 2023 jsme se navždy rozloučili s dlouholetým zaměstnancem města Úvaly a poté Technických Dne 6. 10. 2023 jsme se navždy rozloučili s dlouholetým zaměstnancem města Úvaly a poté Technických 
služeb města Úvaly panem Janem Karlinem. Děkujeme za jeho dlouholetou a obětavou práci.služeb města Úvaly panem Janem Karlinem. Děkujeme za jeho dlouholetou a obětavou práci.

 Vedení města a TSÚ Úvaly Vedení města a TSÚ Úvaly

9. 12. 2023 by oslavil 70. narozeniny pan Jiří Konečný, úvalský rodák a dlouholetý zaměstnanec  9. 12. 2023 by oslavil 70. narozeniny pan Jiří Konečný, úvalský rodák a dlouholetý zaměstnanec  
Technických služeb města Úvaly. Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námiTechnických služeb města Úvaly. Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi

Rodina KonečnýchRodina Konečných

KOMINICTVÍ NĚMEC – čištění, revize, 
opravy.  

Telefon 775 132 921

    
OSOBNÍOSOBNÍ

Navždy jsme se rozloučili: 

Ivana Hůlková

Všem pozůstalým vyslovujeme upřímnou 
soustrast.

PROSINEC�2023
∫ Již nelze zveřejňovat v „Životě Úval“ jména 

narozených dětí, životní jubilea a jména 
zemřelých v rubrice Společenská kronika. 
Uvést jméno a příjmení je možné pouze 
s  písemným souhlasem dotčené osoby, 
případně jejího zákonného zástupce. 

    

SPOLEČENSKÁ�KRONIKASPOLEČENSKÁ�KRONIKA

V  případě zájmu o zveřejnění se obraťte 
na správní odbor MěÚ Úvaly, na email 
marie.cerna@mestouvaly.cz nebo tel.  
281 091 528, mobil 723 929 928. 

●  Marie�Černá,�matrikářka

Tak je deset let za námi a kdo si vzpo-
mene na to, jak to na nádraží v listopa-
du 2013 vypadalo. 

V archivu městských kronik máme řadu 
srovnávacích fotografií nástupišť, tratí 
a nádraží a tyto deset let staré k nim 
jsou přidány. 

Zavzpomínejte, kdoví, jak bude dál… 

Máte-li prosím doma nějaké staré foto-
grafie, přímo historické, uvítáme každý 
poklad k zapůjčení ke skenování. 

●  Na�vaše�reakce�čeká�a�děkuje�
alena.janurova@centrum.cz��
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NOVÁ PRODEJNA  
V ÚVALECH

U NÁS NAKOUPÍTE  
ELEKTRO S RADOSTÍ

≫  ŠIROKÝ SORTIMENT ZBOŽÍ
≫  ODBORNÉ PORADENSTVÍ

PLANEO.CZ

Více informací 
zde

Prodloužení 
záruky o další 
3 roky

Splátky s 0% 
navýšením

Doprava až domů 
a tisíce výdejních 
míst po celé ČR

Jednoduché 
vrácení zboží 

Těšíme se na Vás denně od 9.00 do 20.00 hodin na adrese Pražská, 250 82 Úvaly.  

inzerce_A11_mesicnik_Uvaly.indd   1inzerce_A11_mesicnik_Uvaly.indd   1 21.11.2023   11:3821.11.2023   11:38
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Kácení stromů a odvoz větví 
TEL.: 774 520 282

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz

HODINOVÝ 
MANŽEL

Ing. Jaromír Vraný

773 335 111

VÍCE JAK 30 LET ZKUŠENOSTÍ

V OBORECH STAVEBNICTVÍ

  S.A.F. Praha spol. s r.o.  
                                Na Návsi 38  
                          282 01 Přišimasy 
                           www.saf.cz 
 

 V O LN Á  P RA CO VN Í  MÍ ST A  
 

 

  ELEKTRIKÁŘ PRO ELEKTROMONTÁŽNÍ  
  A MONTÁŽNÍ PRÁCE 
  Vyučen v elektrooboru, případně SOŠ elektro 
  Možnost montáží v zahraničí 
 

  Bližší informace na tel.: 321 672 815 
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Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz

POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 662 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB STABILNÍCH

• REALIZACE A KONTROLY SPALINOVÝCH 
CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 
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Polední menu  •  Nový jídelní lístek
Rodinné oslavy  •  Vánoční a firemní večírky

Arnošta z Pardubic 58, Úvaly
Sledujte nás na: facebook.com/pasta58uvaly

www.pasta58.cz

Rezervace na: +420 702 003 254
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Doprava, zemní práce, demolice, úpravy zahrad
Stavební práce, výstavba inž. sítí, pokládka zámkové dlažby
Výstavba zahradního zavlažování, jezírek
Výstavba základových desek, hrubých staveb

AKCE: TŘÍDĚNÁ ZEMINA 100 KČ/M3

Prodej: štěrku, písku, kačírku, recyklátu
Tříděné zeminy, zahradního substrátu www.jkstado.cz

jkstado@jkstado.cz
Fb: jkstado
Tel.: 724699655
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